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Падпісацца на «Народную 
Волю» можна ў любы  

дзень у любым паштовым 
аддзяленні  

ці ў спецыялізаваных  
пунктах «Белсаюздруку».

Рядом 
 с  ними

Мы жили рядом с фронтовиками. В буквальном смысле 
– рядом с ними.

Соседом по лестничной площадке в доме №3 по ули-
це Мира в Гродно у нас был подполковник в отставке 
Алексей Леонидович Потанин. Девятого мая в парадном 
мундире с орденами он шел по улицам города. В руках был 
букет цветов. С ним здоровались, его поздравляли. Рядом 
шла Валентина Ивановна, его жена, удивительно добрая 
и домашняя. Они были счастливы – и особенно счастли-
вы были в этот день. Для Потаниных война закончилась 
навсегда.

Когда я выходил на балкон, то здоровался. Соседний 
балкон – из третьего подъезда – пустовал редко. Обычно на 
нем сидел на стуле Михаил Михайлович Сироткин. Он был 
без ног, на протезах. Он казался уже совсем старым – да, 
наверное, старым, в отличие от подполковника Потанина, 
он и был. Не помню, зимой он был в куртке или ватнике, 
но летом, когда было еще не слишком жарко, он сидел в 
пиджаке. Обычном асфальтного цвета пиджаке. Менял он 
его два раза в году – девятого мая и двадцать второго июня. 
На этом, торжественно черном, пиджаке были орденские 
колодки. Немного – всего три планки. До времени, когда 
ордена стали давать «потом», Сироткин не дожил – вернее я 
не помню, дожил ли он.

В книжном киоске, стоявшем на улице Гагарина, тор-
говала книгами Надежда Ефимовна Шадрина. Иногда она 
надевала жилетку, на которой тоже было несколько коло-
док. Она была фронтовой медсестрой, а ее муж, Владимир 
Ефимович, был, кажется, лейтенантом. Надежда Ефимовна 
была книгочейкой, потому нам было, о чем поговорить. 
Она откладывала для меня самые «дефицитные» по тем 
временам книги, и мы болтали – много болтали. Она и сама 
умудрилась вместе с сестрой выпустить какую-то книгу 
по домоводству, вышедшую даже несколькими изданиями. 
Кажется, книга та переиздавалась еще совсем недавно: я 
видел ее выходные данные в интернете. Книги живут даже 
тогда, когда их авторов нет.

Директор нашей школы Василий Петрович Сукристик 
воевал, это мы знали точно. Он создал при школе музей 
генерала Карбышева, и сюда съезжались гости со всего 
Советского Союза: Карбышева уважали за стойкость и 
мужество. Василий Петрович никогда не критиковал власть, 
но мне кажется, что героя для школы он выбрал «по контра-
сту» – чтобы уж точно заслуживал уважения. Он и сам был 
на него похож, на Карбышева, особенно когда в праздни-
ки его серо-голубой костюм, напоминавший генеральский 
мундир нашего героя, украшали фронтовые награды. В 
будние дни, если приходилось участвовать в комсомольских 
собраниях или сборах дружины, Василий Петрович надевал 
планки.

Фронтовики учили нас в университете. Они были очень 
разными, могли не разговаривать друг с другом, публич-
но спорить. Но девятого мая они были едины. Их объ-
единяла война. Семен Александрович Григорьев, Гурген 
Амирханович Мартиросов, Яков Исаакович Будовский, 
Николай Остапович Минайлов, Екатерина Васильевна 
Осокина, Василий Павлович Козлов, Леонид Александрович 
Линев, Николай Александрович Мельников, Панфил 
Васильевич Панфилов, Василий Михайлович Никитевич. 
Те, кого помню я.

Когда сегодня я читаю в интернете, в газетах, на теле-
экране слова «Спасибо деду за победу!», мне становится 
стыдно. Деда своего я никогда не видел, и даже фотография 
его сохранилась лишь одна – довоенная. Он исчез в первые 
дни Второй мировой войны. Не Отечественной – Мировой. 
Но еще больше мне становится стыдно перед теми фронто-
виками, рядом с которыми я жил. Мне всегда казалось, что 
я не успел расспросить их о чем-то очень важном. Не толь-
ко для меня важном – для всех нас. Мальчишкой я ходил, 
разговаривал с ветеранами, собирал у них воспоминания. 
Каждый год приходили к моим соседям – по дому, по улице, 
по микрорайону – новые мальчишки и девчонки, записы-
вали их воспоминания. Они поили нас чаем и терпеливо 
повторяли одно и то же. Они знали, зачем нужно это. Они 
оставались собой, а мальчишки и девчонки менялись. Но 
мне кажется, что записанные очень плохо, непрофессио-
нально (термина такого, как «устная история», не существо-
вало еще) эти воспоминания исчезли навсегда, растаяв в 
нашей памяти. Вернее, поглощенные нашим беспамятством. 
И вот за это мне стыдно до сих пор.

А с бежавшим из концлагеря Штутгоф и ушедшим в 
партизанский отряд Алексеем Никифоровичем Карпюком 
я так и не успел поговорить. Он жил не в нашем микро-
районе, и поэтому в его доме я побывал только через много 
лет после его смерти. В Гродно нет мемориальной доски его 
памяти. Как нет и мемориальных досок памяти других писа-
телей-фронтовиков, связанных с моим родным городом.

Мне кажется, Карпюк, знавший цену слову, не одобрил 
бы фразу «Спасибо деду за победу!». Не деды побеждали. 
Побеждали молодые мальчишки – рядовые и лейтенанты. У 
них были разные судьбы. Побеждал Коля Мельников, сын 
раскулаченного, свою награду получивший уже на исходе 
войны. Побеждал военный разведчик и переводчик Семен 
Григорьев, вынужденный работать в немецком штабе, чтобы 
передавать сведения нашим. Побеждал сам Алексей Карпюк, 
на военной фотографии которого я увидел недавно тот же 
упрямый чуб и пронзительный взгляд борца за правду.

И побеждал Михаил Михайлович Сироткин. Миша 
Сироткин, лишенный двух ног и получивший от советской 
власти квартиру на четвертом этаже в доме без лифта, с 
высокими, как мне казалось – и как, наверное, казалось 
ему – бесконечными лестницами. Он прошел через войну, 
победил Гитлера, но победить лестничные проемы ему было 
уже не под силу. И мы здоровались с ним, стоя на соседних 
балконах.

Спасибо им всем.
Спасибо за то, что они дали нам возможность жить 

рядом с ними.

Беларусь адсвяткавала 

Аляксандр ЛУКАШЭНКА:
– З нашай зямлі ніколі не зыходзіла і не будзе 

зыходзіць агрэсія. Мы даказалі ўсім, што 
Беларусь – мірная і прыязная краіна. Але гэта 
не значыць, што яна не можа за сябе пастаяць. 

Так, чужога нам не трэба, але і свайго мы не 
аддамо. Так навучылі нас нашы гераічныя 

продкі, і мы будзем верныя іх святому запавету.

Дзень 
Перамогі!

Мінск.

Віцебск.

Магілёў.

Дзе гэта бачна…
У Магілёве шэсце прайшло пад савецкімі і расійскімі сцягамі, 

сталінскімі партрэтамі, з георгіеўскімі і чырвона-зялёнымі 
стужкамі…

Тушы вайну!
Душу як токам скаланае,
Калі прыпомню аб вайне.
Глядзяць з журбою слёзна вочы,
Дзяцей вайны, іх лёс сірочы.

Мае калоціць сэрца грудзі,
Вас што, пакінуў розум, людзі?
Чаму вайна ўсё хоча смерці?
Чаму не можа смерць памерці?

Нясуць ваенныя траншэі
Жанок і дзетак галашэнні,
Бо для снарада, што з гарматы,
Дзядуля, бацька, сын – салдаты.

Запэцкала вайна ўсё сажай.
Пытаю Бога: “Хто адкажа?”
Людзей вайны галосяць вочы.
Зямля з арбіты можа збочыць.

З партрэта дзеда чую словы:
– Закуйце вы вайну ў аковы.
Ці хопіць у зямелькі сіл?
Нялічана на ёй магіл.

Дымоў вайны адчулі горыч,
За мір стаяць давайце поруч.
Вайна салдату часта сніцца.
Тушы, тапчы, бо разгарыцца!

Мікалай ІВАНОЎСКІ.
Вёска Пачуйкі
Ваўкавыскага раёна.

18 гадоў 
 без Юрыя Захаранкі
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Бывай, 
 Мікола Якаўлевіч…

РАЗВІТАННЕ

Сёння, 10 мая, у 10.30 у 
рытуальнай зале так званай лечкамісіі 
(Мінск,  вуліца Чырвонаармейская, 
10) адбудзецца развітанне з Міколам 
Аўрамчыкам.

8 мая ў Мінску пасля цяжкай пра-
цяглай хваробы памёр найстарэйшы 
сябра Саюза беларускіх пісьменнікаў, 
паэт Мікола Аўрамчык. Яму было 97 
гадоў.

Ён нарадзіўся 14 студзеня 1920 
года ў Плёсах Бабруйскага раёна 
Магілёўскай вобласці ў сялянскай 
сям’і.

У 1938 годзе паступіў на 
філалагічны факультэт Мінскага 
педагагічнага інстытута, адначасова 
працаваў у рэдакцыі газеты «Піянер 
Беларусі», пазнаёміўся з Янкам 
Купалам, Кузьмой Чорным, Алесем 
Салаўём, пра якіх пакінуў успаміны.

Мікола Аўрамчык быў ветэранам 
Другой сусветнай, удзельнічаў у баях 
на Паўночна-Заходнім і Волхаўскім 
франтах. У  чэрвені 1942 года трапіў 
у акружэнне і ў палон да іспанцаў, 
пасля немцамі быў вывезены ў 
Рур на каменнавугальныя шахты. 
У красавіку 1945 года вызвалены 
англічанамі.

Пасля вайны працаваў на 
аднаўленні Данбаса. Скончыў 
філалагічны факультэт БДУ (1949). 
Працаваў у рэдакцыях газет 
«Чырвоная змена», «Літаратура і 
мастацтва», у часопісе «Полымя», у 
1953–1980 – рэдактар аддзелу паэзіі 
часопіса «Маладосць». Член Саюза 
пісьменнікаў з 1947 года.

Аўтар кніг паэзіі «Пярэдні 
край» (1949), «Шляхамі дружбы» 
(1952), «Ключы жураўліныя» (1960), 
«Сустрэча былых канагонаў» (1963), 
«Універсітэцкі гарадок» (1967), 
«Агледзіны» (1969), «Як на далоні» 
(1970), «Дрэва дружбы» (1973), 
«Вадовішча» (1976), «У падзямеллі» 
(раман, 1986), «Анкета: Выбранае» 
(1990), зборніка вершаў для дзяцей 
«Дружба» (1950). 

Аўтар кнігі успамінаў  «Знаёмыя 
постаці» (2004), прысвечанай 
беларускім дзеячам.

Мікола Якаўлевіч быў узнага-
роджаны ордэнамі «Знак Пашаны», 
Айчыннай вайны II ступені і 
медалямі. Лаўрэат Літаратурнай 
прэміі імя Янкі Купалы (1964) за 
зборнік «Сустрэча былых канагонаў».

НА СуВЯЗІ пАРыж

КРыМІНАЛ

За ўрэзку ў трубаправод – 
на 7 гадоў у турму

Такое пакаранне напрыканцы міналага 
тыдня вынес суд Фрунзенскага раёна Мінска 
былому начальніку крымінальнай міліцыі 
Міёрскага райаддзела ўнутраных спраў 
Сяргею Кісляку.

Усяго на лаўцы падсудных апынуліся 12 
жыхароў Віцебскай вобласці, якія, паводле 
следства, урэзваліся ў трубаправод і выкралі 
80 тон дызельнага паліва. Суд пазбавіў іх волі 
на тэрмін ад трох з паловай да адзінаццаці 
гадоў. Найвышэйшае пакаранне вынесе-
на арганізатару злачыннай групы Віктару 
Шылінскаму.

Прысуд не набыў законную сілу і яшчэ 
можа быць абскарджаны.

Раіса ПЫЖКОВА.

Эмануэль МАКроН:
«Я  – першы!»

Афіцыйны сайт МУС Францыі апублікаваў 
канчатковыя вынікі другога тура прэзідэнцкіх 
выбараў, праведзенага ў краіне 7 мая. Пасля апрацоўкі  
100 працэнтаў бюлетэняў рэзультат пераможцы – лідара 
руху «Наперад» Эмануэля Макрона – склаў 66,1 працэнта 
галасоў выбаршчыкаў. Макрона падтрымалі больш за 
20,7 млн чалавек, якія прыйшлі на выбарчыя ўчасткі. 

За кандыдата ад партыі «Нацыянальны фронт» 
Марын Ле Пэн прагаласавалі больш за 10,6 млн 
грамадзян Францыі (33,9 працэнта). У галасаванні 
прынялі ўдзел больш за 35,4 млн выбаршчыкаў. Вынікі 
выбараў павінен зацвердзіць Канстытуцыйны савет у 
бліжэйшы час. Ф
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У дзень заканчэння Другой сусветнай вайны ў Еўропе на 
Вайсковых могілках Мінска адбылася традыцыйная 

акцыя ўшанавання памяці воінаў. 
Разам з лідарам Беларускага нацыянальнага кангрэса 

Мікалаем Статкевічам бралі ўдзел каля 30 прадстаўнікоў 
дэмакратычнай апазіцыі.

Экс-міністр унутраных 
спраў генерал Юрый Захаранка, 
які быў у апазіцыі да існуючай 
ўлады, знік 7 мая 1999 года, калі 
вяртаўся дахаты. Увесь гэты час 
яго лёс хвалюе шырокую гра-
мадскасць Беларусі. Як, дарэ-
чы, і лёс былога старшыні ЦВК 
Віктара Ганчара, бізнесмена 
Анатоля Красоўскага, тэлеапе-
ратара Дзмітрыя Завадскага.

Міжнародная дэмакратыч-
ная супольнасць лічыць, што 
да знікнення Юрыя Захаранкі 
і іншых вядомых асоб маюць 
дачыненне былы камандзір 
спецназа ўнутраных войска 
Дзмітрый Паўлічэнка, тага-
часны дзяржсакратар Савета 
бяспекі Віктар Шэйман, экс-
міністр унутраных спраў 
Юрый Сівакоў.



Заробак Аксаны –  
700 рублёў у месяц

Фермерская гаспадарка 
“Родны шлях” мае ў Хойніцкім 
раёне добрую рэпутацыю. 
Узначальвае яе Мікалай Чубянок. 
Родам ён з гэтых мясцін, але 
некаторы час жыў у Мінску. 
Пазней вырашыў вярнуцца і 
заняцца сваёй справай.

– Старшыня райвыкан-
кама прапанаваў мне адкрыць 
фермерскую гаспадарку, – 
распавядае Мікалай Чубянок. 
– Не доўга думаючы, я 
пагадзіўся.

“Родны шлях” М.Чубянка 
знаходзіцца недалёка ад мяжы 
з Палескім радыяцыйна-
экалагічным запаведнікам.

Малако прадпрымальнік 
здае на завод “Палескія сыры”, 
які ўваходзіць у склад ААТ 
“Мілкавіта”. Закупачная цана 
на яго ў Гомельскай вобласці 
на 10 працэнтаў вышэй, чым 
у цэлым па краіне, і гэта 
з’яўляецца пэўным стымулам. 

Сёння на прыватнай ферме 
больш за сотню жывёлін, 
сорак з іх – дойныя каровы.

У гаспадарцы працуе 
15 чалавек. У будучым 
прадпрымальнік плануе 
пашыраць справу і адкрываць 
новыя працоўныя месцы.

Аксана – адзіная даярка 
на ферме. Прызнаецца, што ў 
памагатых не мае патрэбы, а 
штодня здае на завод каля 650 
літраў малака.

– На зарплату не скарджуся, 
700 рублёў атрымліваецца, – 
кажа Аксана. – Усё з нашым 
малаком нармальна, ужываем 
самі, купляюць людзі…

Любяць расіяне 
«Палескія сыры»

Філіял «Палескія сыры» 
з’яўляецца адным з галоўных 
прадпрыемстваў Хойнікаў. 

Сёння тут працуе 247 чала-
век, якія і займаюцца 
перапрацоўкай малочнай 
прадукцыі. У суткі на заводзе 
выпускаюць каля 25 тон сухой 
сыроваткі і 12–14 тон сыроў 

розных відаў. Сярэдні заро-
бак, паводле слоў кіраўніцтва, 
складае 652 рублі.

Сам завод пабудавалі ў 
1984 годзе, але праз два гады ў 
яго работу былі ўнесены зме-
ны.

– Калі сёння ў горадзе 
працуе 6 сельскагаспадарчых 
прадпрыемстваў, то ў 1986 
годзе іх было 24, – расказвае 
намеснік старшыні Хойніцкага 
райвыканкама Жанна 
Чарняўская. – Тое ж самае і па 
будаўнічых прадпрыемствах: 
было 6 арганізацый, а цяпер 
працуе толькі адзін філіял. 

З-за аварыі на атамнай 
станцыі на заводзе спынілі 
вытворчасць сыроў, але прад-
прыемства закрываць не сталі. 
Перапрафілявалі пад выпуск 
тэхнічнага казеіну. Працу над 
сырамі аднавілі толькі ў 2000 
годзе.

– Нягледзячы на такую 

гісторыю, наша прад-
прыемства лічыцца 
перспектыўным, – кажа 
інжынер па якасці Палескага 
вытворчага ўчастка ААТ 
«Мілкавіта» Ганна 

Вяргейчык. – Імпартнае 
аўтаматызаванае абста-
ляванне ў нас абслугоўваюць 
маладыя кадры. 

У 2004 годзе з дапамо-
гай МАГАТЭ (Міжнароднае 
агенцтва па атамнай энергіі) 
на прадпрыемстве была 
абсталявана радыелагічная 
лабараторыя, якая дазваляе 
праводзіць паўнавартасныя 
аналізы прадукцыі. Як тлу-
мачаць спецыялісты, на 
заводзе дзейнічае патрой-
ны ўзровень праверкі на 
радыенукліды.

– 80 працэнтаў нашай 
прадукцыі ідзе на экспарт 
у Расію, – кажа дырэктар 
прадпрыемства ў Хойніках 
Альберт Дрэвіла. – Нас ніколі 
не закрывалі для паставак. Да 
праверкі малака мы ставімся 
вельмі сур’ёзна.

Паводле слоў кіраўніцтва 
Хойнікаў, сёння прадукцыя 

прадпрыемства нічым не 
адрозніваецца ад аналагічных 
вытворчасцяў з іншых 
рэгіёнаў. І калі ў першыя гады 
работы пасля аварыі на ЧАЭС 
якасць яе выклікала сумненні, 
то зараз такого няма.

– У нас было праведзена 
перазалужэнне многіх угоддзяў, 
– кажа Жанна Чарняўская. 
– Пасля гэтага ад выпасу 
жывёлы практычна ва ўсіх 
гаспадарках адмовіліся, каровы 
знаходзяцца на стойлавым 
утрыманні. Штогод у кож-
ным сельгаспрадпрыемстве 
рэспубліканскімі службамі 
адбіраюцца пробы грун-
ту. Паколькі ў нас патрой-
ны кантроль прадукцыі, то  
людзі бачаць, што якасць яе 
адпавядае усім нормам.

Раман ВАСЮКОВІЧ. 
Фота аўтара. 

Хойніцкі раён.

З асабістай справы
Генадзь Цярэня 

нарадзіўся 9 мая 1948 г. у 
вёсцы Стайкі Аршанскага 
раёна. У 1967-м скончыў 
тэхнікум чыгуначна-
га транспарту і на пра-
цягу некалькіх гадоў 
працаваў у розных струк-
турных падраздзяленнях 
Беларускай чыгункі. У 1974 
годзе быў камандзіраваны 
для праходжання служ-
бы ў органах унутраных 
спраў.

Вучыўся на філасофскім факультэце БДУ, у Мінскай вышэй-
шай школе міліцыі МУС СССР, Акадэміі кіравання пры 
Прэзідэнце Рэспублікі Беларусь. Працаваў у аддзеле спецпераво-
зак, арганізацыйна-інспектарскім упраўленні, групе галоўных 
інспектараў штаба МУС БССР. Кіраваў Галоўным упраўленнем па 
барацьбе з эканамічнай злачыннасцю МУС.

Быў намеснікам старшыні Вярхоўнага Савета Рэспублікі Беларусь 
13-га склікання.

Марына ВІШНЕЎСКАЯ.
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ЧуЛІ?

жИЗНь КАК ОНА ЕСТь

РЭГІСТРАТуРА

Шёпоты  
и  крики  
Виктора Козлова

Когда в независимые профсоюзы  
устремится трудящийся народ? 

Слава профсоюзного активи-
ста из Гомеля Виктора Козлова, 
пожалуй, с анекдотичным оттен-
ком. Его, говорящего слабым 
сиплым голосом из-за сложной 
операции на легких, в результа-
те которой была, к сожалению, 
повреждена гортань, оштрафова-
ли недавно… за громкую нецен-
зурную брань в общественном 
месте. Это было ранним мартов-
ским утром на пустынной улице 
в деревне Терешковичи. А если 
бы и ругнулся, кто это услышал 
бы, кроме ОМОНа, подъехавшего 
к Виктору Владимировичу? Чей 
слух в утренней дреме на селе это 
могло оскорбить?

Но тогда перед Днем Воли в 
стране повсеместно шли «ковро-
вые» посадки многих участников 
несанкционированных февраль-
ских «Маршей нетунеядцев». Вот 
и Козлова, представителя неза-
висимых профсоюзов радио-
электронной промышленности 
по Гомельской области, забрали, 
судили, оштрафовали. Сей факт 
разошелся по многим СМИ. Как 
рассказывал мне сам Виктор 
Владимирович, смущены были 
омоновцы, дававшие показания в 
суде, качал головой, читая дело, 
судья. Но тем не менее три базо-
вые величины штрафа и два дня 
в каталажке Виктор Козлов полу-
чил.

А разговаривали мы с ним 
накануне Первомая. Виктор 
Александрович смотрел уже в 
будущее, а про свое задержание 
рассказывал даже с юмором.

– Это было в 8.30 утра. Я при-
ехал из Гомеля в Терешковичи, 
встретил знакомого, говорю ему: 
«Кидай курить, а то заработаешь 
болячку, как у меня…» А у меня 
рак именно из-за курения, мне 
вырезали верхнюю часть левого 
легкого. После операции я громко 
говорить не могу, а если пыта-
юсь повысить голос, он вообще 
исчезает. Тут подъезжает «уазик», 
как в народе говорят, «козел». 
Меня разворачивают на 180 гра-
дусов: «Фамилия?» – «Козлов». И 
в машину. Мой знакомец потом 

всем рассказывал: «Слышали? 
Козла на «козле» увезли!»

– Ну вот, прославились. 
работаете в профсоюзах всю 
жизнь, но побывать в изоляторе 
пришлось впервые?

– Впервые. Раньше бывали 
только штрафы – в 2010-м, напри-
мер, накануне президентских 
выборов. Я раздавал листовки, 
и меня оштрафовали на 20 базо-
вых, потом высчитывали из пен-
сии. Немалая сумма – 700 тысяч 
рублей. 

– Надеюсь, вам товарищи 
помогли выплатить штраф?

– Я в те дни работал от кам-
пании «Говори правду!». Отдал 
документы о штрафе Андрею 
Дмитриеву, бумаги вернулись 
через пару месяцев грязными и 
помятыми, будто на них пили чай. 
Потом отдал документы в право-
защитный центр «Весна» – он мне 
и компенсировал. А «Говори прав-
ду!» заволынили, ничего не дали. 

– А какие условия в изолято-
ре временного содержания, где 
вы находились? Кормили при-
лично?

– Я человек невредный, непе-
реборчивый. Мне показалось, что 
в изоляторе нормальная, хорошая 
еда. Да и попоститься было тоже 
полезно. Первое – рыбный суп 
из скумбрии, и видно было, что 
рыба там точно есть. Если каша, 
то не жалеючи. Если кисель, то 
полная кружка. Хлеба за сутки 
три четверти буханки. Один раз 
за два дня была котлета свиная, 
правда, холодная. Зато в теплом 
супе. Сидело нас в камере трое. 
Нехолодно. Майор на приеме все 
качал головой, когда читал мое 
дело. 

– А до этого ваш профсоюз 
работал все эти годы без острых 
конфликтов с законом. Это хоро-
шо?

– Если идти сознательно на 
конфликт, то его всегда найти 
можно, и так и будут к вам отно-
ситься: «Склочник!» А если дей-
ствуешь в рамках закона, то тебя 
наоборот уважают.

– Как вы считаете, когда 

власть не дает санкцию на меро-
приятие, стоит нарушать, твердо 
идти против? 

– Иногда стоит. Если меро-
приятие – инициатива не узкой 
партийной элиты, а народ, низы 
сами поднимаются, тогда можно 
их повести, невзирая на запре-
ты. Вот 19  февраля поднялись 
низы. Накануне мы с активистом 
Александром Владимировичем 
Кацорой так рассуждали: если 
будет 300 человек, то нечего и ого-
род городить. А вот соберется 3 
тысячи, можно и пойти. Оно так 
и случилось. К 12 часов вся пло-
щадь Восстания в Гомеле запол-
нилась народом. Пошли по улице 
Советской, достойно, по тротуа-
ру, на каждом красном светофоре 
останавливались. Колонна боль-
шая, метров 800.  Машины ехали 
и сигналили нам, это поднимало 
тонус. Люди выходили из дворов 
посмотреть на демонстрацию. 
Провокаторов не было. Кричали 
речевки… Народная волна имеет 
право быть!

– Главная борьба профсоюзов 
– за наше право на труд. Какая 
сейчас ситуация на рынке труда 
в Гомеле?

– Надо смотреть в корень: есть 
видимость временной занятости. 
Тех, кто стоит на бирже труда, при-
глашают красить заборы в городе, 
убирать улицы. Временная работа! 
Сегодня заработал – завтра про-
ел. Да и на серьезных градообра-
зующих предприятиях положение 
неважное. Недавно пришли ребя-
та, наладчики станков ЧПУ, напи-
сали заявление на вступление в 
организацию. Они рассказали о 
ситуации в своем цеху, на участке: 
шаг вправо, шаг влево – уволен, 
поэтому у всех рот на замке. А 
зарплата между тем скатилась сей-
час на 40–50 процентов. То есть 
работодатель ставит работника в 
такое униженное положение: или 
соглашаешься на мои условия, 
или не имеешь ничего. Мы дали 
им наши профсоюзные буклеты: 
какие достижения за прошлый 
год. Правда, с тех пор от них ни 
слуху ни духу. Пропали.

– Наверное, у капиталистов 
на производстве точно так же 
жестко с дисциплиной, а?

– У капиталистов всегда под 
боком работает сильная организа-
ция профсоюзная, с которой нель-
зя не считаться.

– А когда независимые про-
фсоюзы окрепнут и у нас? Вот 
сколько человек в вашей незави-
симой организации?

– В Гомельском представитель-
стве со всеми семью независимы-
ми профсоюзными районными 
организациями 470 человек: из 
Калинковичей, Мозыря, Жлобина, 
Рогачева, Светлогорска, Буда-
Кошелева, из Речицы (там 2 орга-
низации: заводская и территори-
альная), из Добруша и Гомеля.

– Как переломить ситуацию в 
вашу пользу?

– Трудно сказать.
– Выходит, не поддержива-

ют вас широкие массы? Потому 
власть с вами и не считается. Что 
делать с массами?

– Масса – она и есть масса. 
Определю ее, может быть, вуль-
гарно, но точно: амеба обыкновен-
ная бесхребетная. На кухне они 
все революционеры. А говоришь: 
«Жалуетесь на судьбинушку, кото-
рую уготовило вам государство 
(оно ведь главный наниматель)? 
А что делать конкретно? Хотите 
выйти на площадь? Хорошо, я 
выйду с вами. Только чтобы было 
вас хотя бы человек десять. Но 
обязательно позвоните накануне, 
в субботу, что вы придете в вос-
кресенье к 12 часам к памятнику. 
И я приду с речевками, растяжка-
ми. Готов отсидеть 10 суток, толь-
ко придите». Не пришли... Правда, 
имели мужество позвонить и ска-
зать, что согласились только два 
человека. «Ну так что? – говорю. 
– Идем?» Нет…

– Значит, не клюнул петух 
рабочего человека, как вы дума-
ете?

– Выходит, не клюнул… Это 
не 1991 год, когда обвал цен в два 
раза и когда в Гомеле все бурли-
ло… 

– Но все-таки в независимый 

профсоюз люди обращаются за 
помощью?

– Обращаются. Особенно про-
давцы магазинов самообслужива-
ния. Там большие недостачи из-за 
воровства и порчи, а убытки, 
как правило, высчитываются из 
зарплаты работников. Те бегут к 
нам. Мы помогаем людям через 
суд добиваться снижения штра-
фов: если есть у человека кредит 
на квартиру или учебу, если есть 
дети… И так, глядишь, уменьшаем 
их штраф, порой на 40 процентов. 
Конечно, мы всегда предлагаем 
человеку прежде всего вступить 
в нашу организацию: иначе как 
официально представлять интере-
сы гражданина в суде? «Пишите 
заявление!»

– люди вступают, пла-
тят первоначальный взнос, вы 
защищаете их, и – до свидания, 
адью, больше вы их не видите. 
Правильно?

– Звонишь через два меся-
ца, чтобы напомнить о членских 
взносах, а твой телефон уже в чер-
ном списке. Абонент недоступен. 

– Но жизнь ведь снова заста-
вит его выучить этот урок!

– Да, некоторые снова возвра-
щаются. Но как же так, дорогая, 
ты ж не платила взносы?!. Мы уже 
тебе не поможем… Если только 
кто-то походатайствует, что берет 
за вас ответственность, что вы 
будете настоящим членом про-
фсоюза, а не мнимым.

– Как же переломить ситу-
ацию, чтобы люди доверили 
вашему профсоюзу свои пробле-
мы?

– Когда будет еще хуже, тогда 
сработает пусковой механизм, и 
рабочие обратятся к профсоюзам. 
Но власть, конечно, старается это-
го не допустить, не доводить эко-
номическую ситуацию до взрыва.

– Что, согласитесь, в наших 
общих интересах. 

– Да, у нас люди памяркоўныя. 
Но если разбудить, то мало не 
покажется. 

Елена МОЛОЧКО.
Гомель.

У кожнага другога  
медыка – стрэс

Цікавае сацыялагічнае 
даследаванне правялі супрацоўнікі 
Магілёўскага абласнога цэнтра 
гігіены, эпідэміялогіі і грамадскага 
здароўя.

У анкетаванні ўдзельнічалі 
1600 прадстаўнікоў арганізацый 
аховы здароўя вобласці, з якіх 
палова – сярэдні медперсанал, каля 
40% – урачы, астатнія – кіраўнікі 
медустаноў.

Што высветлілася: кожны 
другі медык часта перажывае 

псіхаэмацыянальны стрэс на 
працы. Прычым сацыёлагі 
адзначылі такую заканамернасць: 
чым вышэй пасада медыка, тым 
больш ён адчувае стрэсаў на працы.

Яшчэ цікавы факт. Добрым 
сваё здароўе лічаць 18% апытаных, 
«хутчэй добрым» – 17%, 
здавальняючым – 55%. Астатнія 
ўказалі на няважнае самаадчуванне 
(у асноўным гэта медыкі старэйшыя 
за 40 гадоў).

Ігар ЗАЛЕСКІ.

пАЛІТКуХНЯ

Ніна СТУЖЫНСКАЯ:

« М ы  п о й д з е м  н а  в ы б а р ы »
На мінулым тыдні ў Мінску адбылося першае пасяджэнне аргкамітэта па стварэнні партыі 

«Жаночая альтэрнатыва». Сустаршынямі сталі Ніна Стужынская і Валянціна Болбат.
Як аказалася, у стваральніц жаночай партыі вялікія планы. Аб некаторых з іх «Народнай Волі» 

 распавяла кандыдат гістарычных навук Ніна Стужынская.
– Ніна Іванаўна, сён-

ня існуе шмат розных 
аргкамітэтаў, але пар-
тыю стварыць за апошнія 
дзесяцігоддзі ні ў кога не 
атрымалася...

– Мы разлічваем на пра-
цягу года зрабіць усё неабход-
нае для гэтага, сабраць увесь 
рэсурс. А атрымаецца ці не – 
паглядзім!

Дарэчы, «Жаночая альтэр-
натыва» – пакуль умоўнае імя 
нашай будучай партыі, кан-
чатковую назву зацвердзіць 
устаноўчы з’езд.

– Для рэгістрацыі партыі 
патрэбна 1000 чалавек...

– Зашмат, вядома, але, 
думаю, нам гэта будзе па 
сілах. Я вельмі спадзяюся, што 
менавіта наша арганізацыя 
прыцягне ў палітычны працэс 
не ангажаваных раней жан-
чын. Бачыце, што паказала 
гэтая вясна? Шмат жанчын, 
якія раней былі не знаёмыя ні 
з апазіцыйнымі партыямі, ні з 
палітыкамі, проста выйшлі на 
вуліцу на акцыі пратэсту. Таму 
што жыццё дастала! Маленькія 
зарплаты, беспрацоўе, 

цяжкасці ў сям’і... Думаю, усе 
гэтыя жанчыны цалкам могуць 
далучыцца да нашых шэрагаў. 
А пакуль ядром нашай партыі 
будуць актывісткі сацыял-
дэмакратычнай партыі, усе мае 
калегі, сябры.

– Шчыра кажучы, нека-
торыя палітыкі чамусьці 
скептычна глядзяць на вашу 
ініцыятыву...

– Таму што гультаяватыя! 
Вельмі проста сядзець на 
канапе і перабіраць костачкі 
ўсім запар. Я не звяртаю на 
гэта ўвагі.

Дарэчы, у свой час адной з 
самых вядомых партый была 
жаночая – «Надзея». Відавочна, 
што сёння ў палітыцы не 
хапае менавіта жаночага 
голасу. Напрыклад, мы ўсе 
прыслухоўваемся да таго, што 
кажа Святлана Алексіевіч. Я 
часам думаю: калі б яна нават 
проста намякнула, што ў яе 
ёсць палітычныя амбіцыі, для 
многіх нашых людзей гэта 
было б як святло ў акенцы! 
Бо ўся яе літаратура – гэта 
поўнае разуменне сітуацыі ў 
краіне, праблем людзей. Яна 

выдатна ведае, як жыве народ. 
І ў Алексіевіч, акрамя ўсяго 
іншага, вельмі шмат спагады 
да людзей. Мне здаецца, яшчэ 
ніхто з нашых палітыкаў не 
пашкадаваў і не паспачуваў 
нашым людзям. Усе прывыклі 
толькі выкарыстоўваць людзей.

– Ніна Іванаўна, а што 
з нагоды маючых адбыцца 
выбараў скажаце? будзеце 
балатавацца?

– Так, будзем браць самы 
актыўны ўдзел у мясцовых 
выбарах і ўсіх наступных 
кампаніях. Мне падаецца, 
нават добра, што партыя 
арганізоўваецца напярэдадні 
мясцовых выбараў. Гэта 
кампанія стане добрым стар-
там для нас.

Жаночыя ініцыятывы, як 
правіла, рэалізуюцца ў самыя 
цяжкія для краіны часы. Так, 
у 1918 годзе паўстала першая 
жаночая арганізацыя, якую 
арганізавала выбітны палітык 
Палута Бадунова і назва-
ла яе імем іншай бліскучай 
беларускі – Алаізы Пашкевіч. 
Я думаю, у наступным год-
зе мы гэтую дату абавязкова 

адзначым.
– Вы выдатна ведаеце, як 

у нас праходзяць выбары. І 
ўсё роўна пойдзеце?

– Так! Выбары патрэбны, 
каб трымаць партыю ў тонусе. 
Выбарчыя кампаніі даюць маг-
чымасць убачыць праблемы, 
пачуць людзей, прапанаваць 
ім свае рэцэпты і рашэнні. Гэта 
магчымасць паказаць, што ў 
партыі ёсць годныя асобы, за 
якімі варта ісці.

Наогул, акрамя палітычнай 
актыўнасці наша галоўная 
задача – рабіць акцэнт на 
тым, што хвалюе жанчын. 
Для любой жанчыны ў пер-
шую чаргу важны свой дом, 
сямейны ачаг, а для партый 
у прыярытэце – нацыянальны 
дом. Таму дзве нашы галоўныя 
мэты – бяспека і дабрабыт. І 
для краіны, і для сям’і.

– Хто з вядомых жанчын 
падтрымае вашу партыю?

– Цяжка сказаць. У 
нас наогул грамадзянская 
салідарнасць – паняцце аднос-
нае, а жаночая – тым больш. 
Але я лічу, што нас падтры-
маюць аднадумцы, жанчыны, 

якія разумеюць вастрыню 
моманту і падзяляюць пра-
граму партыі. Нічога тако-
га нежыццёвага мы не пра-
пануем. Напрыклад, у самы 
бліжэйшы час мы стартуем з 
праектам «Разам супраць раку 
малочнай залозы».

Мы выступаем за 
бязлітасныя меры супраць 
распаўсюджвання алкагалізму 

і наркаманіі, за прыняц-
це закона, накіраванага на 
прадухіленне хатняга гвал-
ту, за паляпшэнне якасці 
дзяржаўнага медыцынскага 
абслугоўвання, за рэалізацыю 
на дзяржаўным узроўні пра-
грамы эканамічнай бяспекі 
жанчын і прыняцце спецы-
яльных мер па прадухіленні 
беднасці беларускіх сем’яў, за 

рэальнае забеспячэнне права 
на роўную аплату пры роўнай 
працы і рэальную магчымасць 
кар’ернага росту, за ўвядзенне 
ў практыку дэмакратычна-
га конкурснага адбору на 
кіруючыя пасады.

– Не сакрэт, што сён-
ня да апазіцыйных партый 
і іх лідараў неадназначнае 
стаўленне. «Героі без… 

перамог», як напісаў нядаўна 
на старонках “Народнай 
Волі” адзін з нашых аўтараў...

– Не думаю, што і да нас 
будзе такое стаўленне. Я бачу 
партыю як інструмент для 
перамен. Веру ў садружнасць 
людзей, аднадумцаў. І я ведаю, 
што актыўная меншасць можа 
перамагчы там, дзе большасць 
пасіўная...

пыТАННЕ Ў ЛОБ

Валянціна БоЛБАТ:
«Я мушу сысці...»

Сустаршыня аргкамітэта па стварэнні партыі “Жаночая 
альтэрнатыва” Валянціна Болбат – сябра Беларускай сацыял-
дэмакратычнай партыі “Грамада”, якой кіруе Ірына Вештард.
“Народная Воля” пацікавілася, ці застанецца Болбат сябрам 

адразу дзвюх партый.

– Канешне, я не маю права быць у 
дзвюх партыях і мушу сысці з БСДП, 
– адказала Валянціна Васільеўна. – 
Я зрабіла свой выбар. Прычым гэта 
рашэнне было для мяне вельмі няпро-

стым. Але я не бачу сябе сярод тых 
людзей, якія сёння кіруюць БСДП 
“Грамада”. На жаль, сёння там не 
чуюць тых, хто дазваляе сабе нейкую 
крытыку. А я хачу працаваць, у мяне 

ёсць ідэі, і цяпер будзе магчымасць 
іх рэалізаваць. Разумею, што будзе 
няпроста, але мы падрыхтаваныя і 
загартаваныя!

Марына КОКТЫШ.

пРИНЦИпИАЛьНыЙ ВОпРОС

Как понимать 
Гайдукевичей?

Всем известно, что 
в Беларуси Либерально-
демократическая пар-
тия, возглавляемая 
С.Гайдукевичем, – это как 
в России партия, бессрочно 
руководимая политическим 
клоуном В.Жириновским. 
Одна и другая, как ходит 
молва, созданы для выпол-
нения определенных задач. 
Вот, скажите, как относить-
ся к тому, что еще в кон-
це минувшего года пресс-
служба ЛДПБ разослала 
во многие редакции такое 
сообщение: Высший Совет и 
Центральный комитет (какие 
названия!) Либерально-
демократической партии 
приняли решение иници-
ировать проведение в 2018 

году одновременно с выбо-
рами депутатов в местные 
Советы республиканско-
го референдума по внесе-
нию в  Конституцию ряда 
изменений? Не кажется ли 
вам, уважаемые читате-
ли, что Гайдукевичу-отцу и 
Гайдукевичу-сыну, которые 
в партии занимают две выс-
шие должности, поступил 
очередной спецзаказ: испод-
воль готовить электорат к 
очень важной политической 
кампании?

Тогда, в ноябре 2016 года, 
только некоторые средства 
массовой информации клю-
нули на удочку белорусских 
«жириновцев». Остальные 
сделали вид, что заявле-
ние ЛДПБ – это очередной 

самопиар, стоит ли обра-
щать внимание? Может, и не 
стоило бы, не будь в заяв-
лении такого пункта: «уве-
личить срок полномочий 
Президента республики 
беларусь с 5 до 7 лет».

Знаем, по закону очеред-
ные президентские выборы 
должны состояться в 2020 го- 
ду. Если до этого време-
ни через референдум срок 
полномочий первого лица 
государства будет продлен с 
пяти до семи лет, то полу-
чит ли нынешний прези-
дент возможность править 
страной без перевыборов до  
2022 года?

Вопрос принципиаль-
ный, особенно если учесть, 
что А.Г.Лукашенко и так уже 

находится в кресле президен-
та более 20 лет (с 1994 года).

Чтобы прояснить ситу-
ацию, «Народная Воля» 
обратилась к Гайдукевичу-
младшему с конкретным 
вопросом: «Если на рефе-
рендум будет вынесен 
вопрос в той редакции, как 
вы его сформулировали, 
то Александр Лукашенко 
может получить дополни-
тельно два года для управ-
ления страной. Не кажется 
ли вам, что инициатива пар-
тии будет иметь смысл лишь 
тогда, когда в Конституцию 
возвратится норма, что одно 
и то же лицо может быть 
Президентом Республики 
Беларусь не более двух сро-
ков?»

олег ГАЙДУКЕВИЧ,  
первый заместитель председателя  

Либерально-демократической партии Беларуси:
– Мы никогда не выступали за уве-

личение срока президентских полно-
мочий. Мы категорически против 
того, чтобы на референдум выносил-
ся отдельно этот один конкретный 
вопрос. Ничего хорошего от этого не 
будет, и ничего в стране не изменит-
ся. Мы выступаем за конституцион-
ную реформу органов власти. В чем она 
заключается? 

На наш взгляд, в каждой области, в 
каждом районе должны быть представи-
тели оппозиционных партий и движений. 
Мы должны перейти на выборы депута-
тов всех уровней по пропорционально-
мажоритарной системе, депутаты должны 
наконец-то избираться и по политиче-
ским спискам. Иначе никакого движе-
ния вперед в стране не будет. А так мэр 
любого города будет знать, что в местном 
парламенте сидят оппозиционеры и они 
спросят  с него за его работу.

– Я спрашиваю не о выборах по пар-
тийным спискам, а о вашей инициативе 
увеличить срок полномочий президента…

– А это все взаимосвязано. Реформа 
политической системы должна быть ком-
плексной. Когда возрастет роль парламен-
та, роль президента несколько снизится. 
И тогда можно говорить об увеличении 
срока полномочий и депутатов, и сена-
торов, и президента. Зачем часто прово-
дить избирательные кампании? Но с чем я 
согласен: безусловно, проводя эту рефор-
му, нужно смотреть и на то, чтобы прези-
дентство было ограничено двумя сроками. 

– Но в ваших предложениях об этом 
ни слова...

– Но наша партия и не будет опреде-
лять вопросы референдума. Мы просто 
вынесли свои вопросы на общественное 
обсуждение. Мы не делали из этого ника-
кого пиара, не стали формировать ини-
циативную группу и собирать подписи 
за проведение референдума. Потому что 
прекрасно знаем: пока не будет политиче-
ского решения руководства страны, поли-
тической элиты – ничего не будет. 

Мы не говорим, что наш вариант – 
самый лучший. Но хотим, чтобы этот 
вопрос обсуждался. Уже и президент стал 
говорить о том, что нужно реформиро-
вать страну, думать о том, что будет через 
5, 10 лет. 

– Но даже он не говорил об увеличе-

нии срока президентских полномочий…
–  Но он говорил, что время требует 

чего-то нового. И на самом деле есть два 
пути развития. Революционный: митинги, 
протесты, требование отставки, что пред-
лагают некоторые оппозиционеры. Но 
при насилии ничего хорошего не будет. 
Лучше идти по второму пути: всем вме-
сте выработать одно решение и внести 
поправки в Конституцию. Но то, какие 
вопросы выносить на референдум по 
изменениям в Основной закон, может и 
должна решать не только наша партия, 
но и парламент, сенат, президент. Главное, 
чтобы этот вариант дал движение нашей 
стране вперед. И что касается прези-
дентских полномочий, то среди вопро-
сов на этом референдуме может быть и 
вопрос, касающийся того, чтобы вернуть 
в Конституцию норму об ограничении 
одному и тому же человеку занимать пре-

зидентский пост более двух сроков.
– То есть отменить это положение вы 

предлагаете тем, кто, по сути, иницииро-
вал его в 2004 году?

– Мы говорим о комплексной рефор-
ме страны, о том, как двигаться дальше. 
Когда в 2004 году вносились поправки в 
Основной закон и эту норму убирали, мы 
это поддержали. Тогда время было такое. 
Сейчас – иное, появились новые пробле-
мы, вызовы. Но какие конечные вопросы 
будут выноситься на референдум – от нас 
не зависит. Мы можем предлагать только 
свой вариант, что и  сделали.

***
Вот такой разговор состоялся с О.Гайдукевичем. Не знаем, какой 

вывод сделаете из него вы, уважаемые читатели, но мы, честно говоря, 
так ничего и не поняли. А потому решили сканировать заявление ЛДПБ 
– читайте и выводы делайте сами.

Мария ЭЙСМОНТ.

Генадзь Цярэня 
вучыць моладзь  

і піша кніжкі
У свой час Генадзь Цярэня быў даволі прыкметным 

дэпутатам Вярхоўнага Савета 13-га склікання. Ён узначальваў 
камісію па эканамічных рэформах. Пасля роспуску 

Вярхоўнага Савета актыўна ўдзельнічаў у апазіцыйных 
мітынгах, займаў прынцыповую пазіцыю. Але вось  

ужо гадоў дзесяць аб ім нічога не чуваць.
“Народная Воля” пацікавілася лёсам намесніка старшыні 
Вярхоўнага Савета Рэспублікі Беларусь 13-га склікання.

ЛЁС ЧАЛАВЕКА

Як аказалася, палкоўнік 
міліцыі ў адстаўцы Генадзь 
Цярэня ўжо сем гадоў выкладае ў 
Мінскім дзяржаўным прафесійна-
тэхнічным каледжы паліграфіі імя 
В.Харужай. І ўзначальвае ветэран-
скую арганізацыю ГУБЭЗ МУС.

А яшчэ Генадзь Цярэня піша 
кніжкі. Праўда, не мемуары. У 
гэтым годзе павінна выйсці яго 
кніга «Эканоміка ў цені».

«Мне здаецца, сёння нам 
вельмі не хапае добрай аналітыкі, 

даследаванняў. Таму што выразны 
і бесстаронні аналіз рэчаіснасці – 
аснова любой кіраўніцкай дзейнасці.

Што тычыцца палітыкі, то я 
ўжо даўно ёй не займаюся. Не бачу 
ў гэтым перспектывы, – сказаў 
Генадзь Віктаравіч «Народнай 
Волі». – Ды і ўзрост салідны – у 
наступным годзе споўніцца семдзе-
сят. Аб палітычнай кар’еры думаць 
позна... Сёння мне падабаецца пра-
цаваць з моладдзю. Спадзяюся, ім 
спатрэбіцца мой досвед...»

Старший сын Ирины Абельской 
готовится к защите кандидатской

Защита диссертации Дмитрия Абельского состоится 6 июня в Белорусской медицинской академии  
последипломного образования.  Тема его научного труда – “Хирургическое лечение миопии и миопического 

 астигматизма методом фемто-ЛАСИК с использованием данных аберрометрии”.

ЗАКуЛИСьЕ

Дмитрий Абельский – 
старший сын главного врача 
Республиканского клинического 
медцентра управления делами 
президента Ирины Абельской.

Дмитрий Абельский – врач-
офтальмолог высшей квали-
фикационной категории, стар-
ший преподаватель кафедры 
офтальмологии Белорусской 
медицинской академии после-
дипломного образования. С 
отличием закончил лечебный 
факультет Белорусского госу-
дарственного медицинского 
университета. Прошел обуче-
ние в аспирантуре по офталь-

мологии на базе БелМАПО, 
окончил сертификационные 
курсы по лазерным методам 
лечения в офтальмологии при 
ФГАУ МНТК «Микрохирургия 
глаза» МЗ РФ. Дмитрий – дей-
ствительный член Российского 
и Европейского обществ ката-
рактальных и рефракционных 
хирургов. Он выполняет лазер-
ные высокотехнологичные опе-
рации.

Как говорят в БелМАПО, 
Дмитрий Абельский «подгото-
вил ряд лекций, включенных в 
педагогический процесс на кафе-
дре, как по общей офтальмоло-

гии, так и по передовым совре-
менным направлениям лечения 
офтальмологической патоло-
гии».

Дмитрий руководит 
научным отделом Совета 
молодых ученых.

Одноклассники Дмитрия 
Абельского по лицею 
БГУ отзываются о нем 
исключительно позитивно.

“Он учился в нашем классе, 
как и младшая дочка экс-ректора 
БГУ Александра Козулина, – рас-
сказал «Народной Воле» один 
из его одноклассников. – Дима 
– хороший товарищ. Наверное, 

это один из тех редких случаев, 
когда я могу сказать про чело-
века только хорошее. И если бы 
дети гораздо менее высокопо-
ставленных лиц вели себя так, 
как Дмитрий, то в этой стра-
не давно все было бы хорошо. 
Дмитрий в 11-м классе перешел 
из исторического класса в хими-
ко-биологический, чтобы посту-
пить на бюджет в Медицинский 
университет. Ни разу не было у 
меня причины, чтобы сказать, 
что Дима Абельский – парень из 
золотой молодежи».

Дмитрий Абельский писал 
кандидатскую под руковод-

ством доктора медицинских 
наук, профессора Татьяны 
Имшенецкой. Официальными 
оппонентами выступают док-
тор медицинских наук, дирек-
тор государственного научного 
учреждения «Институт физио-
логии НАН Беларуси» Иосиф 
Залуцкий и доктор медицин-
ских наук, профессор, врач-
офтальмолог общества с огра-
ниченной ответственностью 
«МедВайз» Николай Позняк, в 
качестве оппонирующей орга-
низации выступает Гомельский 
государственный медицинский 
университет.

пРЭС-ТуР

    Хойн ік і  
не паміраюць…

У Расію – праз памежны кантроль
З 15 мая Расія пераводзіць усе авіярэйсы з Беларусі ў міжнародныя сектары расійскіх аэрапортаў. 

Пра гэта паведаміла РІА “Новости” са 
спасылкай на дзяржсакратара Саюзнай 
дзяржавы Расіі і Беларусі Рыгора Рапоту.

Паводле яго слоў, пагранічны кантроль 
грамадзян Расійскай Федэрацыі і Рэспублікі 

Беларусь, якія карыстаюцца гэтымі рэйсамі, 
ажыццяўляцца не будзе, яны па-ранейшаму 
змогуць перасякаць мяжу па ўнутраных 
пашпартах. Адзіным змяненнем для іх стане 
неабходнасць захоўваць пасадачны талон, 

які трэба будзе прад’яўляць па прыбыцці ў 
Расію. “Адзнакі аб перасячэнні мяжы ў паш-
парце прастаўляць не будуць”, – удакладніў 
Рапота.

БелаПАН.
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КАЛОНКА АЛЕСЯ НЯЎВЕСЯ РОдОСЛОВНОЕ дРЕВО МЕМуАРы

(Продолжение. Начало в №№29–34.)

пРОЕКТ ТАМ, ЗА ОКЕАНОМ

Мы в детдоме жили,  
как в аквариуме

Тут вот еще один момент пытался ана-
лизировать. Ведь мы же в детдоме были, 
как в каком-то аквариуме; отделенные 
забором от повседневной реальной жиз-
ни страны. Если человек воспитывается в 
семье, то в школе его зомбируют «мантра-
ми»: советская власть, революция, вперед 
к коммунизму, в светлое будущее и прочее. 
Возвращается домой – слышит от роди-
телей совсем иное: низкая зарплата, как 
дожить до получки, опять в магазине нет 
того или другого; а вот директор пред-
приятия или начальник цеха новую маши-
ну купил, секретарь парткома или горко-
ма новую дачу себе строит или квартиру 
большую получил. И все это вполголоса, 
полушепотом, чтоб соседи не услышали. 
Получается некая раздвоенность сознания. 
С одной стороны ребенок слышит одно, а с 
другой – прямо противоположное. Человек 
постепенно привыкает жить в рамках двой-
ной морали. Усваивает это состояние как 
естественное и безопасное в первую оче-
редь. В детдоме воспитатели-преподавате-
ли с детьми никогда не откровенничают. 
«Воспитание» – в рамках госпропаганды, 
то есть постоянное зомбирование. А потом 
человек выходит в реальный мир. Начинает 
работать и жить самостоятельно. Вот тут и 
получается резкий диссонанс между миром 
«идеальным» – внушенным – и реальным, к 
которому человек психологически не готов. 
И это различие воспринимается остро, 
создает внутренний конфликт. Это про-
рывается вне, и человек пытается как-то 
защищаться, пытается этот разрыв ликви-
дировать. При условии, что он внутренне 
честен и не склонен к оскорбительным, 
унижающим достоинство компромиссам. 
Это один из мотивов прихода к диссидент-
ству – стремление сопротивляться любой 
фальши.

В силу разных обстоятельств встре-
чался с массой различных людей: много 
ездил по стране, жил в разных местах, сме-
нил немало мест работы и, соответствен-
но, коллективов. Подобный опыт также 
является стимулом для работы ума, поис-
ка ответов на возникающие вопросы. Вот, 
скажем, живет столетний старец в горах 
Кавказа или в Аравийской пустыне. С утра 
выгнал овец на пастбище или верблюдов в 
пустыню, а вечером пригнал их домой. Ну, 
может, навестил соседей или сам пригласил 
в гости. Поговорили о баранах, о погоде, 
о ценах на ближайшем рынке. Изо дня в 
день одно и то же. Так прошли все сто лет. 
Для него сто лет жизни – в реальности, 
всего один день. Подобные люди – идеал 
для власти. Они не утруждают себя вопро-
сами. А если какие и возникают, то такие 
люди охотно принимают ответ от мест-
ного чиновника или его идейных помощ-
ников: попов, мулл и прочих. Подобные 
люди с трудом воспринимают новое, любые 
изменения в своей жизни. Чаще всего они 
нетерпимы к другим, не похожим на них 
людям. Подвержены ксенофобии, расизму. 
Во все времена национальные проблемы 
били источником конфликтов и войн.

У меня достаточный опыт жизни в раз-
ных этносах, опыт общения. И как итог 
– твердое убеждение, что любой народ дол-
жен жить в своем независимом государ-
стве, в привычной для себя культурной 
среде. Империализм – источник постоян-
ных конфликтов. Я же помню: когда при-
ехал в Казахстан, жил среди казахов, то 
у всех русскоязычных было пренебрежи-
тельное к ним отношение. Черные, азиаты, 
как бы люди «второго сорта». И у нас ред-
ко можно было встретить, чтобы русский, 
любой славянин, дружил с казашкой. На 
такого смотрели с легким презрением: «Ты 
что? Не мог найти нормальную девушку?» 
Как-то, помню, пришел в клуб на танцы. 
Опоздал к «разбору». Смотрю, стоит моло-
дая казашка-старшеклассница. Одета нор-
мально, юбочка; фигура, внешность вроде 

приятные. Решил пригласить. И, в неко-
тором смысле преодолевая себя, подошел. 
Танцор я никудышный, но вопрос не в 
этом. Начинаю с ней общаться. Во-первых, 
изъясняется на хорошем языке, потом, в 
процессе разговора чувствую – образован-
ная, развитая, явно неглупая. Как-то даже 
необычно мне показалось это. И сразу все 
это национальное различие исчезло как 
что-то второстепенное. Передо мной про-
сто разумный человек. Со своими инте-
ресами, заботами. Так что как бы эмоцио-
нально на себе это испытал. 

Или в геологоразведке работал, в группе 
одни казахи, русскоязычный я один был. Я 
европеец, со своими привычками, обычая-
ми, психологией, а у них многое для меня 
непривычное. У меня как у тракториста 
было немножко привилегированное поло-
жение. Не привлекали к дежурству, гото-
вить пищу и прочее. Мое дело – техника, 
чтобы она работала. Потому что, если в 
пустыне сломается, потом десятки киломе-
тров пешком по жаре идти, бывало, люди и 
погибали; всякое случалось. Ну вот, готовят 
обед, а это же пустыня – топлива нет. Огонь 
– на кизяке (это высохший навоз крупного 
рогатого скота, любой), этим топили. Они 
берут нормально, а мне вроде как западло 
брать в руки это сухое. Я или в рукави-
цах, или бумажкой. Они на меня смотрят, 
посмеиваются, между собой ля-ля. Я же 
по-казахски не понимаю. Но никто мне 
ни малейшего замечания не сделал. Все ко 
мне очень дружелюбны. И так раз, другой. 
А потом думаю: да что я из себя барина 
какого-то корчу? В общем, стал вести себя, 
как остальные, нормально. Раз завернули 
в гости к кочевникам. Уселись бешбар-
мак кушать. Бешбармак – переводится как 
«пять пальцев» – едят руками. Для меня это 
непривычно. «Мне бы ложку или вилку», 
– говорю им. Они опять между собой пере-
глянулись, смеются. Что они там про меня 
говорили, не знаю. Но где-то разыскали мне 
какую-то вилку. Постепенно изменил свое 
поведение. Решил вести себя по пословице: 
коль попал в чужой монастырь, то не нуж-
но выпендриваться. В гостях надо уважать 
чужие обычаи. Понимание этого не сразу 
приходит. 

Когда был в Украине, меня тоже 
немножко коробило поначалу поведение 
националистов. Я не мог хорошо говорить 
по-украински, а они со мной принципиаль-
но только на украинском общались. Потом 
подумал: в конце концов, квартира, на кото-
рой собирались, – это маленький островок 
их культуры, где они могли совершенство-
вать свои навыки в языке, так сказать. Но 
все эти посиделки не выходили за рамки 
кухонь. Потому что истинные диссиденты 
– это такие, как Левко Лукьяненко. Он же 
25 лет отсидел по тюрьмам и лагерям. У 
меня даже его книжка есть – подарил при 
встрече. На кухне политика не делается. 
Хотя и это полезнее, чем вообще ничего не 
делать. А реальная политика делается теми, 
кто сопротивляется. 

Еще до службы в армии жил какое-то 
время в Сибири, в семье ссыльного латыша. 
Там же работали и ссыльные украинцы. 
Тоже где-то что-то услышу – все это откла-
дывалось в памяти. С бурятами общался. 
Все эти контакты расширяли мое пони-
мание национальных вопросов. Проблемы 
взаимоотношения власти и общества.

Возвращение в Бобруйск
Михась Кукобака: – В Бобруйск я прие-

хал не в какой-то абстрактный город, а вер-
нулся в город своего детства, где я родился, 
и мои родные, как говорится, из рода в род 
жили там. Или поблизости, в деревнях, как 
моя бабушка. Конечно, после многих лет 
отсутствия я искал малейшие следы, что-то 
напоминающее о прошлом, какие-то ассо-
циации с детством, то есть именно то, что и 
называется родиной, – родное, близкое. Во 
всем старался это увидеть: что изменилось, 
а что напоминает?

(Продолжение на 6-й стр.)

Поучиться за рубежом?  
Нет проблем…
Программы 

Европейского 
Союза для 

белорусской 
молодежи 

открывают  
сегодня много 
возможностей 

обучения  
за границей. Как 
это работает,  
кто и с какими 
впечатлениями 
возвращается  

на родину? 
Возможности  

для белорусской 
молодежи

Программа Erasmus+ на 
сегодня основной инстру-
мент ЕС для финансирова-
ния образовательных про-
ектов, в том числе и акаде-
мической мобильности. В 
рамках этого инструмен-
та есть много программ, в 
которых может участвовать 
белорусская молодежь,   рас-
сказывает Александр рытов, 
замначальника управле-
ния международных связей 
Белгосуниверситета (БГУ). 
Например, Erasmus Mundus 
предусматривает стипендии 
для обучения на совместных 
магистерских и аспирант-
ских программах.  

Доступны сегодня и 
академические обмены. 
Студенты и преподаватели 
могут поучиться (один или 
два семестра) или препода-
вать (от 5 дней до 12 месяцев) 
в вузах или на предприятиях 
ЕС, с которыми их универ-
ситет подписал специальный 
договор. Подпрограмма, в 
рамках которой осущест-
вляются такие обмены, 
называется «Кредитная 
мобильность». Как поясняет 
Александр Рытов, речь идет 
о получении «кредитов» – 
ECTS зачетных единиц, кото-
рые впоследствии должны 
быть признаны отправляю-
щим вузом. 

Второй главный компо-
нент программы Erasmus+ 
– это проекты в сфере моло-
дежи. Он предусматривает 
финансирование различ-
ных мероприятий, напри-
мер, семинаров, тренин-
гов, волонтерства, кратко-
срочных рабочих визитов. 
Участвовать могут не толь-
ко студенты вузов, но и все 
желающие, если они, напри-
мер, являются членами моло-
дежной организации или 
молодежного стартапа. 

Все желающие участво-
вать в молодежных меропри-
ятиях могут узнать больше 
о возможностях в централь-
ном офисе SALTO располо-
женном в Варшаве.

Как это работает
– Участников междуна-

родных программ,  – рас-
сказывает Александр Рытов, 
–  отбирают по конкурсу. 
Механизмы отбора отлича-
ются в зависимости от фор-
мы организации академиче-
ской мобильности. 

В белорусских вузах для 
организации конкурса созда-
ют коллегиальные комитеты. 
Например, в таком комите-
те БГУ более 20 членов. По 
словам Рытова, они «обе-
спечивают баланс интере-
сов соискателей  (студентов, 
преподавателей, ученых) и 
других заинтересованных 
сторон (факультетов, вузов, 
администраторов программ/
проектов). В комитеты так-
же включают экспертов в 
области международного 
образования с большим опы-
том обучения либо работы в 
зарубежном вузе, иностран-
ных преподавателей, психо-

логов, лингвистов. 
В отборе кандидатов уча-

ствуют оба вуза, подписав-
шие между собой договор. 
Как поясняет Рытов, их роли 
могут быть разными, но, как 
правило, направляющий на 
учебу или стажировку вуз 
обеспечивает предваритель-
ный отбор и номинирует 
лучших студентов и препо-
давателей, а принимающий – 
подтверждает готовность их 
принять.

«Участие в программе 
открыло  

для меня мир»
«Не будет преувеличе-

нием сказать, что участие в 
программе открыло для меня 
мир. Я поняла, что каждый, 
кто искренне желает этого, 
может получить качествен-
ное и престижное образова-
ние за границей», – говорит 
Тамара Сакольчик, одна из 
первых белорусских участ-
ниц программы Erasmus+.  
Сегодня Тамаре 30 лет, она 
юрист, работает в минской 
студии разработки компании 
Wargaming. 

Заявку на участие в инди-
видуальном порядке Тамара 
подала, будучи студенткой 
юридического факультета 
БГУ. Это было в 2007 году, 
как только программа (тог-
да она называлась Erasmus 
Mundus External Cooperation 
Window) стала доступна для 
граждан Беларуси. Ответом 
на заявку стало предло-
жение год проучиться на 
факультете права испан-
ского Университета Деусто 
в Бильбао по программе 
«Международное и европей-
ское право». 

«О программе я узнала 
от сестры, которая случай-
но услышала объявление по 
радио и знала, что я мечтала 
получить образование за гра-
ницей, но наша семья была 
не настолько обеспеченная, 
чтобы я могла сделать это 
без финансовой поддержки 
со стороны», – рассказывает 
Тамара. 

Процедура подачи 
заявки, по ее словам, была 
несложной, онлайн. И в 
августе 2007 года она полу-
чила электронное письмо из 
Управления международных 
связей БГУ  о том, что ста-
ла участницей программы 
академической мобильности 
Erasmus Mundus, и дальней-
шие инструкции. Помимо 
прочего, пришлось собрать 
многочисленные документы 
для оформления команди-
ровки в рамках БГУ, а также 
оформить командировку для 
обучения за границей в бело-
русском Министерстве обра-
зования. 

«Дорожка была непрото-
ренной, и местами проходи-
лось продираться сквозь тер-
нии», – вспоминает Тамара. 
Тем не менее в БГУ, по ее 
словам, оказывали посиль-
ную поддержку и даже раз-
решили не прерывать обу-
чение (не брать академиче-
ский отпуск), а отправиться 
в командировку, другими 
словами – обучаться парал-
лельно в Испании и Беларуси 

и сдавать академическую 
задолженность в обоих вузах.

«Далее, – продолжает 
Тамара, – необходимо было 
получить испанскую шен-
генскую визу в посольстве 
Испании в Москве, для чего 
также требовалось собрать 
большой пакет документов. 
Сотрудники Университета 
Деусто очень помогли в 
оформлении документов».

За год обучения в 
Испании Тамара освоила 
испанский язык на уровне, 
достаточном, чтобы прой-
ти курс философии права 
на испанском. Сегодня она 
с благодарностью вспо-
минает преподавателей 
Университета Деусто за воз-
можность пройти курс  по 
европейскому праву, которое 
она сейчас преподает на юри-
дическом факультете БГУ. 

Кроме профессиональ-
ных достижений для Тамары 
не менее важным и инте-
ресным было знакомство с 
Испанией: «Я смогла многое 
понять про культуру этой 
страны, влюбиться в нее и 
попутешествовать не толь-
ко по Испании, но еще и 
по соседним странам, что 
вряд ли было бы возмож-
но, живя в Беларуси. И для 
меня и сейчас очень важно, 
что тогда я познакомилась 
с потрясающими людьми, с 
которыми дружу по сей день. 
Наши судьбы сложились 
по-разному, но каждая из 
них интересна и уникальна».

«Ищите то,  
что интересно  
именно вам»

Вариант участия в ини-
циативах ЕС есть и в рамках 
сети «Молодежь европейских 
соседей», созданной в 2016 
году для налаживания связей 
между молодежью из стран 
ЕС и Восточного партнерства 
– Армении, Азербайджана, 
Беларуси, Грузии, Молдовы 
и Украины. Часть этой 
программы – инициатива 
«Послы европейской молоде-
жи». В Беларуси их сегодня 
пятнадцать, и всем им от 16 
до 25 лет. 

Одна из них – студент-
ка 4-го курса Белорусского 
государственного лингвисти-
ческого университета, волон-
тер белорусской НГО «Лига 
добровольного труда моло-
дежи» Алеся Петровец. По 
ее словам, задача послов – 
представлять интересы свер-
стников своих стран, сотруд-
ничать с молодежью из ЕС 
и стран Восточного партнер-
ства, обмениваться опытом, 
интересными и полезными 
практиками. 

За последние два года 
в рамках Erasmus+ Алеся 
Петровец успела поучаство-
вать в пяти разных проек-
тах и побывать в Армении, 
Грузии, Испании, Латвии и 
Сербии. По ее словам, все это 
вдохновляет на развитие и 
дает возможность учиться в 
любом возрасте. 

Желающим найти под-
ходящую для себя програм-
му Алеся советует обращать 
внимание на сайты и груп-
пы в соцсетях, объединяю-

щие активную молодежь: 
«Вариантов много. Кроме 
программ, интересующих 
лично вас, следует обратить 
внимание на условия для 
участников, а также очень 
важно понять, как вы реаль-
но в жизни воспользуетесь 
полученными знаниями, 
опытом для саморазвития 
и для своей общественной 
организации». Важно и инте-
ресно, говорит Алеся, что все 
это неформальное образова-
ние, учась сам, ты учишь и 
других. 

«Я не знаю страны,  
в которой у меня  

не было бы друзей»
Марина Корж, программ-

ный специалист «Офиса 
европейской экспертизы и 
коммуникаций», участвовала 
в молодежных обменах, тре-
нингах, семинарах по самым 
разным тематикам. Она гово-
рит, что вместе с коллегами 
всегда старается не пропу-
скать дедлайны Erasmus+ 
«Молодежь в действии» 
(обычно 3 раза в год) и пода-
вать заявки, проекты, искать 
партнеров в своей стране и 
за рубежом.

Марина уверена, что 
самое главное в этой про-
грамме, как и в жизни, – най-
ти надежных партнеров. И ей 
это удается. В ее списке дел 
и планов и сейчас проекты 
Европейской волонтерской 
службы, тренинги, семинары 
для молодежных работников 
по самым разным темам – 
межкультурный диалог, кре-
ативность, молодежные ини-
циативы, здоровье, спорт, 
культура, гендерное равен-
ство, медиаграмотность, 
волонтерство, молодежная 
политика и многое другое.

Но самое важное, гово-
рит Марина, участие в про-
грамме  предопределяет ее 
ценности – уважение других 
культур, мнений, и в то же 
время нетерпимость к про-
явлениям дискриминации, 
недостойному обращению с 
кем бы то ни было. «Я нау-
чилась работать с группами 
людей (и даже очень больши-
ми), помогать им, стимули-
ровать к решению местных и 
глобальных проблем, обсуж-
дать «неудобные» темы (сек-
суальность, права челове-
ка, гендерное неравенство). 
Участвуя в программе, я нау-
чилась легко адаптироваться 
к новым обстоятельствам, 
культурам.  Не знаю страны, 
в которой у меня нет сегодня 
друзей и партнеров. Ну разве 
что пока только в Исландии», 
– признается Марина. 

А еще, считает Марина, 
она научилась очень важно-
му: «Если мне некомфортно 
и я вижу, что меня не ценят, 
что я ничему не учусь, я про-
сто ухожу». Нельзя тратить 
время на то, что не моти-
вирует, не приносит отдачу, 
не приносит удовольствия и 
не дает результата. «Я взяла 
максимум и возьму еще», – 
уверена Марина. 

Елена ДАНЕЙКО.
Фото Андрей ЛЕНКЕВиЧ.

(Статья подготовлена в рамках проекта  

EU Neighbors East.)

Семь смертей 
Рокфеллера

Миллиардер Дэвид 
Рокфеллер, который скончал-
ся 20 марта, побил рекорд по 
количеству перенесенных опе-
раций по пересадке сердца. 
Ему сделали семь трансплан-
таций, причем последняя была 
совершена в конце 2016 года.

Как отмечают медики, 
данная операция сама по себе 
была беспрецедентной – обыч-
но для подобных хирургиче-
ских вмешательств существу-
ют строгие возрастные огра-
ничения, а миллиардеру на тот 
момент было более 101 года.

Как рассказал кардиохи-
рург Владимир Хорошев, уже 
после первой пересадки сердца 
в 1976 году Рокфеллер начал 
принимать препараты для 
подавления иммунитета, что-
бы организм не отвергал новое 
сердце. Однако и это не помог-
ло – в организме миллиардера 
не смогло прижиться ни одно 
сердце, что и стало причиной 
последующих операций.

По действующим прави-
лам, человеческое сердце нель-
зя купить легально, важные 
органы пересаживают стоя-
щим на очереди кандидатам 
после смерти доноров. Многие 
уверены, что именно богатство 
и влиятельность миллиардера 
позволили ему семь раз полу-
чить новое сердце вне очереди.

(Из зарубежных источников.)

Михаил Кукобака на траурном марше памяти  
Бориса Немцова в Москве 1 марта 2015 года.
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Христианские и шляхетские корни 
олигарха Романа Абрамовича 

 проросли в наших Ворнянах
В связи с планируемым 

созданием портала «Беларусь 
гуманитарная» я за последние 
годы «перелопатил» очень 
много страниц исторической 
и энциклопедической лите-
ратуры. Что касается совре-
менных газет, то сколько в 
них написано статей о рос-
сийском миллиардере Романе 
Абрамовиче! Как в положи-
тельном плане, так и в отри-
цательном. Одни хвалят его 
за деловитость и смекали-
стость, другие же, наоборот, 
ругают как враждебного оли-
гарха, который окопался в 
тщательно охраняемой усадь-
бе за московской МКАД и за 
границей.

Меня же интересует не 
сам Роман Абрамович, а его 
родовые корни. Так вот заме-
чу: в первом томе энцикло-
педии «Polski słownik biogra-
ficzny»  представители рода 
Абрамовичей, осевшие пре-
имущественно в местечке 
Ворняны, занимают почти 
шесть двухколонных страниц 
(!). Раньше это уникальное 
селение было в Виленском 
повете и уезде, а теперь – в 
Островецком (родном для 
меня) районе Гродненской 
области. Ворняны – агрогоро-
док, находится совсем рядом 
со строящейся Островецкой 
АЭС. 

Последнее обстоятель-
ство кажется для меня осо-
бенно важным, ибо среди ее 
строителей (убедился сам) 
блуждает старая поговорка: 
«Астравец – свету канец!». 
Какой конец, хочется возраз-
ить, если до Вильнюса (пре-
жде Вильно) всего полсотни 
километров, когда вечером 
здесь видно вильнюсское 
электрическое зарево, а у 
самого Островецкого края – 
богатейшая, но недостаточно 
обнародованная история?! 
А если еще канонизировать 
трех местных разноэтниче-
ских (белорусского, литовско-
го и русского) и разноконфес-
сиональных (католических 
и православного) святых, о 
которых я уже десятилетия 
собираю поучительные био-
графические сведения, то 
тогда соседней Литве станет 
спокойнее: нечего опасаться 
атомной катастрофы. Ни у 
Чернобыля, ни у Фукусимы 
такой духовной охраны 
не было, а результаты сего 
известны.

Однако вернемся к роду 
Абрамовичей. Начало свое 
он берет, как я и ожидал, от 
переселенцев, вернее бегле-
цов-евреев из Пруссии, где их 
уже в ХV веке начали пресле-
довать. Один из них, Абрагам, 
умерший в 1519 году, являлся 
чуть ли не бродячим торгов-
цем. Приняв христианство, 
занимал должности минского 
войта, а потом подскарбия. 
За верную и умелую служ-

бу получил от князей ВКЛ 
шляхетство и герб Лелива. 
А его наследники избра-
ли своей главной усадьбой 
как раз недалекое от сто-
лицы Великого Княжества 
Литовского местечко 
Ворняны, где уже возвы-
шался костел и проходили 
ярмарки.

Дабы не повторять все 
сведения, связанные с мно-
гочисленными представите-
лями рода Абрамовичей и 
приведенные разны-
ми авторами в поль-
ском биографическом 
словаре, я сделаю для 
«Народной Воли» 
только хронологиче-
скую выжимку – о 

самых выдающихся лично-
стях, связанных с Ворнянами 
и дальними предками извест-
ного бизнесмена Романа 
Абрамовича.

Ян Абрамович (умер в 
1602 году). Он же  – воево-
да смоленский, а потом мин-
ский. В Ворнянах основал 
больницу и школу, которые 
действовали полстолетия. 
Написал и издал на польском 
языке очень поучительную, 
даже для сегодняшнего чита-
теля, книгу «Суждения лит-
вина о дешевой закупке зер-
на и продаже его подороже» 
(1595). За свои деньги издал 
целый ряд книг, в том числе 
«Катехизис» виленского авто-
ра Станислава Судровского, 
уговорил своего «клиента» 
Яна Радвана написать поэ-
му о Радзивиллах. А после 
смерти друзья попрощались 
с ним печатной «Орацией 
на траурную смерть и похо-
роны великого патрона 
Собрания Божьего и мудрого 
Сенатора».

У Яна Абрамовича был 
сын Николай (умер в 1651 
году). В 1621–1622 гг. показал 
себя в Курляндии как опыт-
ный стрелок из пушки, потом 

стал генералом артиллерии. 
Некоторое время являлся 
мстиславским воеводой, уча-
ствовал в мирных перегово-
рах с Московией и Швецией. 
В 1631 году подарил Синоду 
ВКЛ свою усадьбу в Слуцке, 
чтобы там устроить жилье 
для учеников будущей знаме-
нитой гимназии.

Наибольшего расцвета 
Ворняны достигли во второй 
половине ХVIII века на волне 
европейского Просвещения, 
когда на этот раз имени-
ем  умело владела женщина, 
Марина Абрамович. Тогда за 
ее средства на западной сто-
роне рыночной площади был 
воздвигнут двухбашенный 
костел в стиле рококо, а около 
него – кирпичные двухэтаж-
ные дома: плебания для свя-
щенника и аптека. На проти-
воположной стороне, у озера 
– тоже двухэтажная усадьба, 
запечатленная столетие спу-
стя знаменитым художником 
Наполеоном Ордой (читате-
ли видят  изображение этого 
«палаца», сделанное каранда-
шом и подкрашенное акваре-
лью, невдалеке от дома, уже 
на острове, находится башня; 
изображение взято из книги  
Леонида Нестерчука «Шлях 

да Бацькаўшчыны», изданной 
в Минске в 2009 году). Дворец 
этот был уничтожен во вре-
мя Первой мировой войны, а 
башня осталась целой, одно 
время использовалась даже 
как гостиница.

Но самое удивительное в 
Ворнянах – это соединенные 
арками дома крепостных кре-

стьян (из 16 сохранились 
13). Они выстро-

ились в два 
р я д а 

посреди бывшей рыночной 
площади – от костела к усадь-
бе. Как свидетельствуют спра-
вочные источники, это един-
ственное в европе сельское 
типовое строительство эпо-
хи Просвещения, иницииро-
ванное известным гроднен-
ским чиновником, магнатом 
и меценатом Константином 
Тызенгаузом. Примеры тог-
дашнего типового городского 
строительства известны – в 
Гродно и Поставах, а сельско-
го – нет. Подумалось мне 
вдруг: а почему бы не отре-
монтировать эти оригиналь-
ные домики и не разместить 
в них районный историко-
краеведческий музей или 
его части?! А то который год 
планируют его в райцентре, 
в новом здании, совмещен-
ном с иными учреждениями. 
Это было бы куда дешевле и, 
главное, размещено не почти 
на окраине, а посреди района, 
рядом с туристическим путем 
Вильнюс–Полоцк, и близко 
для строителей, а потом и 
для работников Островецкой 
АЭС, дабы они снова и снова 
убеждались, что «Астравец – 
свету не канец»…

Однако я опять отвлекся 

от основной темы – от рода 
Абрамовичей. После третье-
го раздела Речи Посполитой 
они наконец получили пра-
во и возможность жить и в 
Российской империи, в ее 
столице. Допустим, Николай 
Абрамович (1788–1835) жил 
и в Ворнянах, и в Вильно, 
где был уездным предводите-
лем дворянства. И одновре-
менно являлся камергером 
царского двора! В 1818 году 
он был избран руководите-
лем виленской делегации, 
в задачу которой входило 
представление Александру I 
проекта облегчения и улуч-
шения жизни крепостного 
крестьянства. Как свидетель-
ствует «Polski słownik biogra-
ficzny», наследники владель-
цев Ворнян в позапрошлом 
столетии жили, творили, нес-
ли службу в разных местах 
империи и за ее границами. 
Так, генерал-майор Игнатий 
Абрамович возглавлял 
дирекцию варшавских теа-
тров. Популярный худож-
ник Бронислав Абрамович 
выставлялся и получал пре-
мии в Австро-Венгрии. А 
Мариан Абрамович вел мете-
орологические наблюдения 
в Верхоянске и Петербурге, 
нелегально издал по-польски 
и по-белорусски социали-
стическую брошюру «Айцец 
Сымон». 

Кстати, не один Мариан 
Абрамович хорошо владел 
белорусским языком. Не так 
давно, 20 января 2016 года, 
в газете «СБ. Беларусь сегод-
ня» под рубрикой «Этот день 
в истории» я обнаружил 
такую информацию: «Около 
1811 года. В Витебском уез-
де родился Антон Абрамович, 
белорусский (выделено мною. 
– А.М.) композитор. После 
1831 г. жил в Петербурге, 
где завоевал признание как 
талантливый исполнитель и 
высокопрофессиональный фор-
тепианный педагог. Его метод 
обучения игры на фортепиа-
но пользовался в Петербурге 
большой популярностью, и 
многие его ученики достигли 
значительных успехов. Автор 
около 50 фортепианных и 
вокальных произведений, 
среди которых фантазии, 
полонезы, мазурки, вальсы, 
марши, романсы, обработки 
белорусских народных песен». 
В других изданиях я нахожу 
еще более конкретные све-
дения, что  Антон Иванович 
Абрамович является автором 
«програмной 8-частичной 
поэмы «Белорусская свадь-
ба», пьесы «Белорусские 
мелодии», «Зачарованной 
дуды» для фортепиано, песен 
«Дзеванька» и «Гарэліца» на 
слова Я(на) Барщевского».

А в ХХ столетии пред-
ставители рода Абрамовичей 
вошли в культуры уже 
нескольких соседних стран. 

Владас Абрамавичус (1909–
1965), библиограф и историк, 
с которым я, еще молодой, 
встречался несколько раз в 
Вильнюсе в библиотеках, 
оставил несколько книг о мно-
гоязычной культуре литов-
ской столицы. Гродненец по 
рождению Эмиль Абрамович 
(1864–1922) явился одним из 
первых пропагандистов марк-
сизма в Беларуси, занимался 
медицинским обслуживанием 
рабочих на Ленских приис-
ках. Польский историк, обще-
ственный деятель, журналист 
и издатель Людвик Кароль 
Абрамович (1879–1939) в 
1911–1938 гг. редактировал 
газету «Przegląd Wileński», на 
страницах которой охотно 
печатал  переводы произве-
дений белорусских писателей.

Среди названных 
выше представителей рода 
Абрамовичей, связанных с 
Беларусью, несомненно, есть 
прямые и косвенные пред-
ки Романа Абрамовича, и на 
его месте я, обладая такими 
суммами, заимел бы также, 
наряду с московским двор-
цом, восстановленную им же 
усадьбу в Ворнянах. Часть ее, 
прежде всего крестьянские 
домики на рынке и башню 
на острове, можно было бы 
использовать в музейных 
целях. Интересное совпаде-
ние. Совсем недавно я был 
на встрече в Островецком 
райисполкоме и на про-
щание задал одному из его 
руководителей вопрос: как он 
отнесся бы к такой идее? И 
услышал ответ: конечно же, 
положительно!

А что касается достовер-
ного документального вос-
становления генеалогического 
древа Абрамовичей, то этим 
может заняться Минское 
собрание наследников шлях-
ты и дворянства под руко-
водством кандидата физико-
математических наук Игоря 
Чекалова-Шидловского. В 
руководимом им издательстве 
«Энцыклапедыкс» в 2014 году 
вышел под моей редакцией 
справочник «Сузор’е бела-
рускага памежжа: Беларусы і 
ўраджэнцы Беларусі ў суседніх 
краінах». Теперь готовится 
его новое, значительно рас-
ширенное издание уже в двух 
томах, куда по нашим крите-
риям войдут и личности из 
рода Абрамовичей, жившие 
либо живущие на просторах 
России и других сопредель-
ных стран. 

Потом, надеемся, после-
дует и дальнее зарубежье. 
Возможно, и там оказались 
Абрамовичи.

Адам МАЛЬДиС,
профессор,  

почетный председатель 
ОО «Международная 

ассоциация 
белорусистов».

Ці з мэтаю, ці здуру ён 
згвалтаваў скульптуру…

Вячаслаў Касінераў асуджаны за тое, што “накінуў пят-
лю на шыю скульптуры “Мінскага гарадавога”, пасля чаго 
нанёс два ўдары рукой па скульптуры, якая ўвасабляе пара-
дак і спакой на вуліцах горада”.

У Мінску нейкі эпігон
Ці з пэўнай мэтаю, ці здуру
Наважыўся на выбрык –
Ён
Пятлю павесіў 

на скульптуру.
І ўсё – прылюдна, 

не тайком.
Дадаткам жа і два удары
Нанёс скульптуры кулаком,
Прычым па рэбрах –
Не па твары.
Міліцыянты тут як тут.
Схапілі дзецюка за шкіркі
І пацягнулі злыдня ў суд,
Дзе прыгаворы – 

з-пад капіркі.
І суд яму ўляпіў, як бач,

Нібыта ён 
скульптуры рэбры

Зламаў ударамі 
І ўрач
Махіне бронзавай 

патрэбны.
Але ж бязлітасных падзей
Зусім нядаўна
Сведкам я быў,
Калі амапаўцы людзей
Збівалі ў нас на горкі яблык.
Жывуць службоўцы 

без нуды,
У іх шчаслівая планіда.

* * *
Ну што ж, сляпая сапраўды,
Відаць, тутэйшая Феміда…

У расійца жонка –  
нашая шпіёнка?

Кіраўнік “Россельхознадзора” Сяргей Данкверт жартам 
заўважыў: “Вы ведаеце, адбылося жахлівае. Таму што, калі 
Аляксандр Рыгоравіч сказаў, што “ў вас поўная лядоўня 
беларускіх прадуктаў”, я выявіў шэсць пачкаў беларускага 
тварагу ў жонкі і сказаў ёй, што гэта непрымальна, таму 
што нехта ведае, што ў нас у лядоўні”.
Адзін расійскі чын высокі
Бракуе нашыя харчы.
З нас гэтак выціскае сокі,
Што хоць ты крычма 

закрычы!
То знойдзе нейкія бацылы,
То нейкі выявіць мікроб…
Нам падразае 

злыдзень крылы,
І гэта Бацьку неўспадоб.
– Той злыдзень горай 

за злачынца,
Ён проста шкоднік. І таму
Службоўцам трэба 

нейк злаўчыцца,
Завесці справу – і ў турму!
Хай цяпне гора з поўнай 
чашы, –
Наказ кіраўніка такі. –
Чыхвосціць ён 

прадукты нашы,
А сам іх есць у дзве шчакі!
Пачуўшы гэткую пагрозу,
Нутром адчуўшы знак бяды,
Расійскі чын узяў на розум,
Што нельга 

прыязджаць сюды.
Наконт напояў і закускі
Задумаўся таксама ён:
“Няўжо і праўда беларускі
Мой паўсядзённы рацыён?
Няўжо я мяса ем з Паставаў,
А з Маларыты – агурок,
І ў Бацькі ёсць усё 

ж падстава,
Каб мне рабіць 

такі папрок?”
Да жонкі ён 

звярнуцца мусіў:
– Скажы: тварог або кумпяк
Купляеш той, 

што з Беларусі?
І жонка адказала:

– Так.
Усё – адтуль. 

Бо смачна дужа.
Прадукты славяцца здаўна.
І ад разгневанага мужа
Пачула, бедная, яна:
– Не бачыў свет 

такое доўбні!
Іх Бацька ведае чаму,
Што ёсць у нашае лядоўні?
Мо ты нашэптваеш яму?
Калі ты здрадніца, шпіёнка,
Дык будзе 

незайздросным лёс!
Як кажуць, 

анямела жонка…
А ён працягваў свой разнос: 
– Для нашага здароўя 

страты
Прыносяць іхнія гуркі:
Там пестыцыды і нітраты,
Бацылы там, як чарвякі!
Я лётаў сам туды з прабіркай
І ведаю не напавер.
Прадукты 

з беларускай біркай
Ты не купляцьмеш 

больш цяпер!
Нарэшце жонка акрыяла,
Адлуп дала яму як след:
– Ты з Беларусі мяса й сала
Жарэш са смакам у абед.
Тваіх праверак рэзультаты
Паставіць мушу пад сумнеў:
Каб у харчах былі нітраты,
Даўно б ужо апруцянеў…

* * *
Калі ён зноў з прабіркай 

прыйдзе
І нас “мікробам” задзяўбе,
Мы скажам:
– Слухай жонку, злыдзень,
Яна не вораг для цябе!

ТуРыЗМ-2017

Куды «навастрыў лыжы» беларускі турыст?
Сярод самых папулярных накірункаў у гэтым годзе – Балгарыя і Адэская вобласць.

У апошнія два гады турыстычны 
рынак знаходзіўся ў заняпадзе, 
але, як адзначаюць эксперты, 
зараз беларускія турысты крыху 
актывізаваліся.

“Нягледзячы на тое, што заробкі 
ў людзей практычна не растуць, 
некаторыя навучыліся так эканомна 
траціць сродкі, каб можна было 
адкласці яшчэ і “на мора”, – кажа 
галоўны рэдактар газеты “Туризм 
и Отдых” лілія Кобзік. – Таму ў 
гэтым годзе сярэдні клас усё-такі 
вырашыў адпачываць, і па такіх 
накірунках, як Грэцыя і Балгарыя, 
беларусы ўжо забраніравалі амаль 
трэць усіх чартарных рэйсаў”.

Што выбіраюць беларусы?
“У Крым яны не едуць, бо трапіць 

туды складана і не вельмі танна, 
– працягвае турыстычны эксперт. – 
З-за няпростай унутранай сітуацыі 

ў Егіпце і Турцыі некаторыя 
адмаўляюцца і ад гэтага раней 
папулярнага адпачынку. Таму на 
сёння для беларусаў турыстычнай 
краінай пад нумарам адзін стала 
Балгарыя. Таксама мы бачым проста 
неверагодную колькасць прапаноў 
па яшчэ адным досыць танным 
накірунку – у Адэскую вобласць. 
Паўтаруся: зараз Крым беларусам 
не цікавы, а вось пад Адэсай можна 
адпачыць за 200 долараў на чалавека. 
Туды арганізоўваецца вельмі шмат 
аўтобусных тураў, і попыт можна 
спрагназаваць немалы, бо на 
больш дарагі адпачынак грошай у 
беларускіх турыстаў асабліва няма. 
Грэцыя таксама будзе карыстацца 
попытам, бо яе любяць і там ёсць 
добрыя прапановы па цане і якасці. 
Гасцінны сэрвіс, душэўныя грэкі… 
Безумоўна, знойдуцца і тыя, хто 

можа дазволіць сабе адпачыць у той 
жа Іспаніі альбо Італіі…”

Паводле слоў нашай суразмоўцы, 
сёння тураператарам даволі складна 
“гуляць” з цэнамі, а таму, каб 
прывабіць турыстаў, некаторыя 
кампаніі прапаноўваюць новыя 
незвычайныя накірункі.

“Яны падыходзяць гнутка да 
бізнесу, каб выклікаць у людзей 
інтарэс да вандровак, – дадае Лілія 
Кобзік. – Бо многія ж хочуць падчас 
адпачынку не толькі паляжаць 
на беразе мора, але і паглядзець 
краіну. Таму зараз на рынку 
з’явілася навінка – Паўночны Кіпр. 
Працягваюць раскручваць Албанію. 
Выбар ёсць, але, як кажуць, галоўнае, 
каб нашы жаданні супадалі з нашымі 
магчымасцямі”.

Алесь СВЯТЛАНІЧ.

КОРОТКО
Китай испытал новый 

пассажирский 
авиалайнер

Первый разработанный 
и построенный в КНР 
среднемагистральный лайнер 
C919 призван потеснить 
Airbus и Boeing, а также 
российский МС-21.

Максимальная дальность 
полета китайского самолета 
– 5,5 тысячи километров, 
машина будет выпускаться 
в нескольких вариантах, 
рассчитанных на разное 
количество посадочных мест. 
Корпорация Comac сообщила 
о 570 заказах на лайнер от  
23 авиаперевозчиков.

Мировые цены  
на нефть продолжают 

снижаться
Стоимость нефти 

американской марки WTI 
впервые с ноября 2016 года 
опустилась ниже отметки 
в 45 долларов и составила  
44,18 доллара за баррель. Это 
почти на 3 процента дешевле, 
чем накануне вечером.

Более дорогая марка 
нефти Brent подешевела на 
2,69 процента и составила 
47,08 доллара за баррель.

Бюджет фонда 
Катерины Тихоновой 

составил более  
600 миллионов рублей

Фонд Катерины 
Тихоновой, которую 
СМИ называют «дочерью 
президента Владимира 
Путина», в прошлом 
году потратил более 
полумиллиарда рублей. Из 
них около 85 млн рублей 
пошли на содержание 
руководства фонда.

Из годового отчета 
ф о н д а  К а т е р и н ы 
Тихоновой «Национальное 
интеллектуальное развитие» 
на сайте Министерства 
юстиции следует, что за  
2016 год он потратил  
646,64 млн рублей. В основном 
средства были потрачены 
на целевые мероприятия  
(332 млн рублей).

По сравнению с 2015 годом 
бюджет организации вырос 
более чем в полтора раза – 
тогда он был равен 411,6 млн 
рублей. Раньше, в 2014 году, 
фонд потратил еще меньше – 
281,6 млн рублей.

Агентства Рейтер и 
Блумберг писали, что 
Тихонова – 30-летняя младшая 
дочь президента России 
Владимира Путина. Сам он 
никогда не подтверждал, но и 
не опровергал этого.

СТАЛА ВЯдОМА

На той свет…
Прыведзены ў выкананне смяротны прыгавор  

у дачыненні да жыхара Гомеля Сяргея Вострыкава, 
паведамляюць праваабаронцы са спасылкай на маці 
асуджанага. Паводле інфармацыі сайта spring96.org, 

жанчына атрымала адпаведнае паведамленне  
з Гомельскага абласнога суда.

Каардынатар кампаніі 
“Праваабаронцы супраць смя-
ротнага пакарання” Андрэй 
Палуда мяркуе, што Вострыкава 
маглі расстраляць у перы-
яд паміж 13 і 29 красавіка, бо 
апошні ліст з СІЗА №1 Мінска, 
дзе ён утрымліваўся, датаваны 
менавіта 13 красавіка, абласны 
ж суд атрымаў паведамленне аб 
прывядзенні прыгавора ў выка-
нанне 29 красавіка. Акрамя 
таго, маці дазволілі ўбачыцца з 
асуджаным у СІЗА 5 красавіка – 
гэта была іх апошняя сустрэча.

34-гадовы Сяргей 
Вострыкаў быў прыгавораны 
да вышэйшай меры пакарання 
ў маі 2016 года па абвінавачанні 
ў жорсткім забойстве дзвюх 
жанчын, згвалтаванні і 
выкраданні. У кастрычніку 
2016 года Вярхоўны суд 
пакінуў смяротны прыгавор 
без змянення. Справа слухала-
ся ў закрытым рэжыме.

Не прыводзіць прыга-
вор у выкананне заклікала 
беларускія ўлады права-
абарончая арганізацыя 
“Міжнародная амністыя”.

Расстрэл Вострыкава – пер-
шы смяротны прыгавор, пры-
ведзены ў выкананне сёлета. 
Зараз праваабаронцы спрабу-

юць высветліць лёс яшчэ адна-
го асуджанага да смяротнага 
пакарання – 39-гадовага жыха-
ра Мазыра Кірыла Казачка, 
які быў прызнаны вінаватым 
у забойстве дваіх уласных 
дзяцей. Казачок адмовіўся ад 
абскарджвання прыгавора ў 
Вярхоўным судзе, напісаўшы 
адпаведную заяву, у сувязі з 
чым справа была знята з апе-
ляцыйнага разгляду.

Яшчэ адзін прыгавораны да 
пакарання смерцю – 32-гадо-
вы жыхар Нароўлі Аляксей 
Міхаленя – абскардзіў пры-
гавор у Вярхоўным судзе. Ён 
прызнаны вінаватым па арты-
куле 139 Крымінальнага кодэк-
са за забойства двух чалавек з 
асаблівай жорсткасцю.

Увесці мараторый на смя-
ротнае пакаранне Беларусь 
неаднаразова заклікалі 
Еўрасаюз, Савет Еўропы і пра-
ваабарончыя арганізацыі.

За апошнія 20 гадоў у 
Беларусі пакараны смерцю 
больш за 400 чалавек. Толькі 
адзін з асуджаных да смярот-
нага пакарання за гэты час 
быў памілаваны кіраўніком 
дзяржавы.

Таццяна КАРАВЯНКОВА,
 БелаПАН.

https://www.salto-youth.net/rc/eeca/
https://www.facebook.com/groups/1762832023967493/
https://www.facebook.com/groups/1762832023967493/


Шумяць вербы
Словы і музыка народныя

Шумяць вербы каля грэблi, 
Што я пасадзiла. 
 Няма ж таго міленькага, 
 Што я палюбiла. 

Няма яго і не будзе, 
Паехаў ў Адэсу.
 Сказаў: “Расцi, дзяўчынанька, 
 На другую весну!”

Расла, расла дзяўчынанька, 
Расцi перастала, 
 Ждала, ждала міленькага 
 Дый плакацi стала:

– Плачце, вочы, плачце, кары,
Такая ўжо доля!..
 Палюбiла міленькага, 
 Пры месяцы стоя.

Не я яго палюбiла,
Палюбiла мацi.
 Заставiла сваю дочку 
 Навек гаравацi.

Сонца ўсходзіць – я журуся,
А заходзіць – плачу,
 Бо я свайго міленькага 
 Ніколі не ўбачу.

Шумяць вербы каля грэблі,
Што я пасадзіла.
 Няма майго міленькага, 
 Што я палюбіла.

Праздников должно быть много. 
Особенно семейных. Например, 1 
сентября – после каникул дети идут 
в школу. Разве это не праздник для 
нашей семьи? Еще какой!

Пока сын на занятиях жена гото-
вит пирог. А когда ребенок возвра-
щается домой, в зале (заметьте, не на 
кухне, как обычно) уже накрыт стол. 
На нем свежая скатерть, только что 
приготовленный чай, фрукты, конфе-
ты… И обязательно шикарный букет 
ярких осенних цветов, привезенных 
мною с дачи.

Играет легкая музыка, приглу-
шенно работает телевизор. Сидим, 
вспоминаем лето, свои школьные 
годы. Сын рассказывает, кто из 
новеньких ребят пришел в их класс, 
какие новые появились предметы, 
учителя.

Еще более интересно отмечаем 
окончание очередной четверти или, 
скажем, учебного года. Это в началь-
ных классах. А потом в нашей семье 
начали появляться особые празд-
ники. Я бы сказал, более памятные, 
заслуженные: сын стал приносить 
домой грамоты, дипломы, подарки. 
Он серьезно взялся за «науку» – 
начал участвовать в школьных олим-
пиадах, городских, областных. Даже 
в республиканских. И сразу по двум 
предметам – русскому и английскому 
языкам.

Однажды сын попросил меня 
поехать с ним на праздник школь-
ников, где жюри подводило итоги 
олимпиад и награждало победи-
телей. Что и как было, описывать 

долго не буду, но когда я увидел 
счастливые лица ребят, их родите-
лей, учителей и почувствовал душу 
и тепло этого торжества, у меня 
внутри вроде бы что-то переверну-
лось, и от увиденного и услышанно-
го я почувствовал себя героем это-
го школьного праздника. Не скрою, 
даже возгордился сыном, будто не 
он победитель олимпиады, а я. И 
тут же,  глядя на веселых и счаст-
ливых ребят, подумал о тех школь-
никах, которых никто не пригласил 
сюда и не мог пригласить. Зачем? 
Они своим отношением к учебе, 

бездумным поведением не достой-
ны здесь быть: этот праздник не 
для них.

Сигареты, вино, а иногда и нар-
котики, нецензурная брань – вот их 
увлечения. Зачем напрягать мозги, 
что-то искать, изобретать – не луч-
ше ли выпросить у родителей хотя 
бы несколько рублей, потянуть «из 
горла» сладенького вермута и зады-
мить сигаретой?  И не нужны потом 
контрольные работы в школе, вызо-
вы к доске, когда не выучены уро-
ки, неприятные беседы с учителями, 
родителями…

На эту скользкую дорожку мог 
бы ступить и мой сын, если бы 
не жена и я. Мама – учительница, 
поэтому контроль за школьными 
делами, дисциплину и успеваемость 
она взяла под свой контроль. А мне 
досталась чисто мужская работа: 
молотки, отвертки, шурупы, гвозди, 
поделки, создание игрушек-безделу-
шек для младшего брата и так далее 
и тому подобное. Плюс ко всему 
поездки за город и зимой, и летом 
– в любую погоду. И в дождь (под 
зонтиком), и в мороз (на лыжах). 
Надо же из сына делать настоящего 
мужика!

Ну раз уж мужика, то как тут 
обойтись без спиртного и сигарет? 
Рано или поздно сын захочет попро-
бовать и то, и другое. Но как ты при-
страстишься к соблазну, когда отец 
не курить и не пьет (разве что дома, 
когда приходят гости, могу рюмку-
другую впить – не больше!). Хотя в 
баре у нас всегда лежат сигареты (для 
гостей) и стоит спиртное – коньяк, 
вино, водка, шампанское…

Сын рос, смотрел на все это изо-
билие и не проявлял к нему никако-
го интереса. До восьмого класса. А 
потом, когда мы встречали Новый 
год, жена говорит мне: «Ну налей 
ему хотя бы немного водки или вина, 
пусть попробует, парень уже боль-
шой». «Нет! – ответил я, – станет 
взрослым, получит паспорт, вот тогда 
пусть сам себе наливает и пьет сколь-
ко хочет».

Получил сын паспорт, сидит в 
зале за столом. Жена вспоминает мои 

слова и ждет, пока я открою бутыл-
ку «беленькой». Нет, говорю сыну, 
ты теперь парень взрослый, будь 
хозяином и приступай к делу. Сын 
быстренько налил себе полную рюм-
ку водки, потом – мне (на полрюмки 
я попросил его остановиться), а жене 
– бокал вина. Поздравили его с полу-
чением паспорта, выпили, закусили. 
Потом сын спросил, можно ли еще 
выпить. «Да пей сколько хочешь, – 
сказал я ему, – ты же теперь взрос-
лый…»

Я знал, что сын быстро опьяне-
ет и отключится. Ну и пусть, он же 
дома, не на улице. Пусть поймет, что 
водка – не забава ради веселья, водка 
– отрава (в больших дозах, конечно). 
И к ней нужно относиться осторож-
но.

После третьей рюмки сын еле 
поднялся с дивана и, шатаясь, пошел 
к себе в комнату. А если бы это было 
на улице, куда бы он попал? В мили-
цию? Жена стала меня «воспиты-
вать». «Спокойно, – ответил я ей, – 
пусть проспится, а утром посмотрим, 
что он нам скажет».

«Какая гадость эта водка! – услы-
шали мы от сына. – Фу! Больше в рот 
не возьму. И какой дурак ее пьет? 
Зачем эту отраву кто-то придумал?»

«Нет, не отрава, – пояснил я сыну. 
– Напиток для серьезных людей. Для 
тех, кто знает, сколько надо пить, по 
какому поводу, где и с кем».

С тех пор прошло много лет. Но 
мы ни разу не видели сына пьяным.

Александр ГРАДЮШКО.
Минск.
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(Продолжение. Начало на 5-й стр.)

Когда зашел на территорию детдома, там 
оставалось уже полуразвалившееся здание. 
Оно было предназначено к сносу, меня даже 
спросили: «А вы кто? Вы по поводу вывоза?» 
– «В смысле? Да нет, – говорю, – я про-
сто случайно». А я был в шляпе, у меня 
была такая бородка с бакенбардами, под-
стриженная на манер канадского шкипера. 
Знаете, как эти «морские волки» ходили с 
такими бакенбардами? Вид для провинции 
непривычный. И еще в руках у меня был 
портфель. А человек с портфелем обычно 
воспринимается как чиновник, начальство 
какое-нибудь. С бородкой непонятной, в 
шляпе, с портфелем. Поэтому и возникли ко 
мне вопросы.

Походил, посмотрел. Залез через про-
лом в дом. Посмотрел на сцену – она такая 
маленькая. А в детстве казалась громадной. 
Самодеятельность там проводили, концер-
ты. С возрастом все по-другому восприни-
мается. Спальня: мальчики, девочки – все 
облазил. Классы для домашних работ, куда 
мы сбегали с занятий в школе или пря-
тались через окошко от воспитателей для 
своих игр. Обследовал двор. Проводились 
такие пионерские, воспитательные меропри-
ятия: посадка деревьев, устройство клумб. 
Помнится, я тоже посадил елочку на аллее. 
Должна бы она большой уже вырасти за 
эти годы. Смотрю – никакой аллейки нет. Я 
так и описал в своем очерке: «память стерта 
бульдозером». То есть там уже все это дав-
но уничтожили. А недалеко был построен 
интернат – двухэтажный, каменный. 

Иначе говоря, ничего не нашел, что 
было бы связано с моими детскими воспо-
минаниями. Только этот полуразрушенный 
барачного типа деревянный дом под снос. 

Пошел дальше по городу. Собор, кото-
рый когда-то производил на меня впечатле-
ние, тоже снесли. Был костел католический, 
большой. На месте костела возвели здание 
какого-то стройтреста. Подошел к переез-
ду через пути, которые мимо мармеладной 
фабрики проходили. В детдоме однажды нас 
сводили туда на экскурсию. После экскурсии 
у многих случилось расстройство желудка. 
Уж слишком активно дегустировали конфе-
ты. 

На переезде столбик был с предупреж-
дающей надписью на щите: «Сцеражыся 
цягніка!». Ниже перевод на русском. Часто 
там бывал, и надпись примелькалась. По 
привычке глянул на вывеску: «Берегись 
поезда!». Белорусская надпись исчезла. И 
это меня сильно задело. Ведь я же в сво-
ей стране нахожусь! И кто смеет мой род-
ной язык заменять чужим? А все потому, 
что нас лишили своей государственности. 
Имперская власть в Кремле навязывает свои 
стереотипы поведения, уничтожает нашу 
культуру, язык с целью превратить нас в 
покорное, безликое стадо рабов. Чтобы 
заставлять служить чуждым нам интере-
сам: отправлять наших парней на разные 
войны в Корею, Вьетнам, Африку или еще 
куда во имя имперских интересов. А нам 
это надо?! Глубже пришло осознание своего 
национального достоинства. 

И я не мог промолчать. Решил свои раз-
мышления изложить, чтобы не только мои 
земляки призадумались над понятием, что 
такое родина. И в то же время хотел выра-
зить свое отношение к этому режиму. Чтобы 
не было у власти иллюзий, что своей ложью, 
пропагандой они способны всех зомбиро-
вать. Чтобы они осознали, что рано ли позд-
но если не им, то их потомкам придется 
расплачиваться за преступления; если не 
физически – то морально. Такова была пре-
дыстория создания моего скромного очерка 
«Украденная Родина». Мне удалось передать 
его в западную прессу.

– А как потом ваша жизнь в Бобруйске 
складывалась? Вы на работу устроились, 
приехали и остались тогда?

Михась Кукобака: – После ночевки на 
вокзале стал присматриваться к разным 
объявлениям. Так как освободился из пси-
хушки, то сделал некоторые правки в доку-
ментах, чтобы скрыть этот факт биогра-
фии. Тогда еще записи делались чернилами. 
Свести их, исправить не составляло особого 
труда. Что я и проделал. Ведь освободив-
шийся из психушки считается инвалидом. 
Практически лишен всех прав.

Решив проблему с документами, устро-
ился электромонтером на электростанцию 
ТЭЦ-2. А с диагнозом «псих» меня бы на 
пушечный выстрел не подпустили к этой 
работе. Это в тюремной психушке, как выше 
описывал, для меня не было ограничений. 

Проработал в цехе ТАИ (тепловая авто-
матика и измерения) около года. Почти сра-
зу начались проблемы. Мое поведение было 
таким же, как и до ареста. Категорически 
отказывался от всякого участия в так назы-
ваемой общественной жизни: субботники, 
воскресники и прочее. И в рабочей среде 
не стеснялся выражать критическое отно-
шение к власти, ко всем событиям в стране 
и мире. И здесь смотрелся поначалу как 
белая ворона. Помнится, один командиро-
ванный из Минска наладчик, коммунист с 
пятилетним стажем, пришел с претензией к 
начальнику цеха. Как мне позже рассказали, 
он с возмущением спросил: «Как вы могли 
этого негодяя Кукобаку принять на рабо-
ту?! Он же открытый враг советской власти, 
таким не место в коллективе». А начальник 

цеха оправдывался: мол, сам недавно всту-
пил в должность. Вот такая была коллизия. 
Естественно, обо мне тут же доложили в 
КГБ. А там принялись наводить справки, 
делать запросы.

Но проходило время – и отношение 
рабочих ко мне стало меняться. И опять-
таки по причине моего поведения. Парень 
из соседней комнаты в общежитии прово-
жал свою девушку на вокзал, запоздал и 
пришел к 12 часам. Комендант отказалась 
его впустить. Мол, режим есть режим, если 
опоздал – ночуй где хочешь. Тогда он по 
пожарной лестнице вскарабкался и через 
окошко попал в свою комнату. Она все это 
наблюдала, поднялась на этаж и стала требо-
вать, чтобы парень покинул общежитие. По 
комплекции женщина здоровая, так колоти-
ла в дверь, что разбудила жильцов, успев-
ших уже уснуть. А через пару дней – приказ 
о выселении парня из общежития за нару-
шение режима проживания. Казалось бы, 
рядовой случай, кому какое дело до чьего-то 
конфликта с комендантом. Но меня самоу-
правство коменданта возмутило. Сел и сразу 
написал письмо, типа фельетона, в сатири-
ческий журнал «Вожык» – аналог русского 
«Крокодила». Кроме того, и в цеху весьма 
язвительно обрисовал поведение комен-
данта. Моим письмом в Минске заинтере-
совались и прислали корреспондента для 
прояснения ситуации. Но, как тогда было 
принято, журналист сначала направился в 
партком, завком на беседу. Там, естествен-
но, охарактеризовали Кукобаку как злобного 
пасквилянта, который даже на стене у себя 
в общежитии повесил фотографии извест-
ных антисоветчиков: генерала Григоренко, 
академика Сахарова. Корреспондент уехал, 
даже не побеседовав со мной. Однако при-
каз отменили и парня оставили в покое. 
Отвлекаясь, замечу: через 38 лет побывав 
в Бобруйске, я встретился с тем парнем – 
Леоновичем. Ему уже было лет 56. Изрядно 
пополневший, но жизнерадостный, полный 
сил и здоровья. Вспомнили с юмором о про-
шлых злоключениях. 

Этот протест мой вызвал некоторые 
пересуды в рабочем коллективе. Мол, как 
это, Кукобака написал – и сразу на письмо 
отреагировали, журналиста прислали! Ко 
мне стали прислушиваться. Я не перестра-
ховщик, фобиями разными не страдаю. На 
любые вопросы о политике правительства, 
о событиях в стране и мире говорил то, как 
сам это оценивал. Это было непривычно, 
так как противоречило тому, что писалось в 
газетах, сообщалось по радио.

Потом произошел еще один случай, кото-
рый сыграл решающую роль, в некотором 
смысле переломную, в отношении ко мне. 

Возвращаюсь на автобусе из горо-
да в общежитие. Проезжая, там недалеко 
остановка была, смотрю – около общежи-
тия толпа народа, милицейская машина, 
санитарная стоят. Еще заметил – какая-то 
женщина лежит, нога у нее подергивается, 
видимо, живая, но без сознания. Выхожу, 
начинаю расспрашивать, что случилось. «Да 
вот, – говорят, – с пятого этажа женщи-
на выбросилась». Я начал было уточнять, 
но смотрю, там зам.начальника по быту и 
зам.директора ТЭЦ стоят рядом с офице-
ром милиции. Как увидели меня, начали 
милиционеру что-то говорить. Тот подходит 
ко мне: «Вы Кукобака?» Отвечаю: «Да, я 
Кукобака, а в чем дело?» И тут мне ульти-
матум: «Немедленно идите к себе в комнату, 
иначе я вас арестую». Про себя подумал: а 
ведь действительно задержат, и я не смо-
гу получить информацию, что называется, 
по горячим следам. Пришлось повиновать-
ся. Как только они уехали, я тут же стал 
наводить справки. Что оказалось: середина 
дня, 12 часов, рабочее общежитие (навер-
ное, выходной был, уже не помню), парень 
привел девицу к себе в комнату. Это же не 
детское, не школьное учреждение, а рабочее 
общежитие. Комендант увидела, ворвалась 
к ним в комнату: «Ах, такая-сякая, прости-
тутка! Я сейчас вызову милицию!» Парень 
оказался трусоватым, она ему: «Вон!» Он 
ушел. Смалодушничал, короче. Комендант 
стала девушку терроризировать, оскорблять. 
Та взмолилась: «Выпустите меня, ради Бога, 
я никогда сюда больше не зайду». Комендант 
продолжает оскорблять и угрожать: «Нет! Я 
тебя никуда не выпущу, сдам в милицию». 
Девушка в истерике выбрасывается в окно 
с пятого этажа. Что ее спасло – рядом сви-
сал телевизионный кабель, и она при паде-
нии пыталась ухватиться и потому летела не 
головой вниз, а ногами. У нее было какое-
то повреждение внутренних органов, ноги 
поломала.

Когда я собрал доступную информацию, 
высказал жильцам свое мнение: «Ребята, это 
непорядок! Во-первых, это вмешательство в 
частную жизнь. Кому какое дело, кто кого 
в гости приводит. Здесь не монастырь и 
не казарма, а рабочее общежитие». Короче, 
написал заявление в областную прокурату-
ру, и под моим заявлением в качестве сви-
детелей подписались несколько человек. 
Подписи, место работы, адрес. И тут же 
заказным отправляю это письмо. Прихожу 
в цех, рассказываю всем о случившем-
ся и зачитываю копию своего заявления: 
«Вот, посмотрим, что из этого получится. 
Как отреагирует прокуратура на подобное 
нарушение закона, на доведение человека до 
попытки суицида». 

(Продолжение следует.)

Андрэй КЛіМАў:
«Для аднаўлення 

памяці ўжо вывучыў 
16 замежных моў…»

Былы бізнесмен і дэпутат Вярхоўнага Савета  
распавёў, як пасля турмы ён стаў паліглотам 

 і чаму сёння яму не цікава палітыка.
У сацыяльных сетках 

Андрэй КлІМАЎ распавёў, 
што зрабіў адкрыццё падчас 
вывучэння карэйскай мовы 
– “яна вельмі простая для 
беларусаў і рускіх”. Увогуле, 
экс-бізнесмен у той ці 
іншай ступені валодае ўжо  
16 замежнымі мовамі.

– Але добра чытаць 
і пісаць магу толькі на 
васьмі мовах – англійскай, 
французскай, іспанскай, 
партугальскай, італьянскай, 
нямецкай, шведскай і 
чэшскай, – удакладняе ён. – 
Таксама валодаю арабскай, 
чацвёрты год займаюся 
кітайскай мовай, зараз пачаў 
вывучаць карэйскую… 

– Калі вы сур’ёзна пачалі 
займацца іх вывучэннем?

– Яшчэ падчас вучобы 
ў СШ №28 Мінска атрымаў 

добрую практыку па 
нямецкай мове. Прыязджалі 
нават дэлегацыі з ГДР, і я, 
як і астатнія школьнікі, быў 
абавязаны перапісвацца са 
сваімі нямецкімі равеснікамі 
і затым трымаць справаздачу 
перад піянерважатай, што, 
скажам, Ганса альбо Клауса 
павіншаваў паштоўкай з 
Днём нараджэння альбо з 
Новым годам. Затым, калі 
перайшоў у спартыўную 
школу, вывучаў англійскую 
мову, а калі з’явіліся 
больш-менш нармальныя 
радыёпрыёмнікі, пачаў 
слухаць “Польскае радыё” 
і такім чынам знаёміўся 
з польскай мовай. Але 
паглыблена пачаў вывучаць 
замежныя мовы, калі апошні 
раз выйшаў з турмы. За 
кратамі, дарэчы, таксама 

крыху практыкаваўся ў 
іспанскай і англійскай, бо 
разам са мной сядзеў нейкі 
ці то венесуэлец, ці то 
калумбіец, якога асудзілі за 
наркотыкі.

– Вывучэнне моў – гэта 
такое захапленне?

– Я пачаў вывучаць мовы 
па медыцынскіх паказаннях. 
Пасля зняволення і турэмнага 
стрэсу ў мяне з’явіліся 
праблемы з памяццю і сном. 
Аднак недзе прачытаў, што 
на аднаўленне памяці вельмі 
добра ўплывае вывучэнне 
замежных моў. Таму адразу 
пачаў з французскай – яна, 
як падаецца, адна з самых 
складаных. У выніку 
займаюся вывучэннем моў 
ужо каля дзесяці гадоў. І 
зараз, напрыклад, у інтэрнэце 
ўсё чытаю на мове арыгінала.

– Акрамя гэтага чым 
яшчэ зараз займаецца ў 
мінулым вядомы палітык 
і “рэвалюцыянер” Андрэй 
Клімаў?

– Здароўем займаюся, 
нейкім чынам зарабляю 
на хлеб… Не буду 
канкрэтызаваць, што раблю, 
але, паколькі ў краіне не 
павінна быць дармаедаў, 
то перад падатковай 
інспекцыяй у мяне 
запазычанасцяў няма.

– Ад грамадскай і 
палітычнай дзейнасці ўжо 
цалкам адышлі?

– Я з’яўляюся сябрам 
Аб’яднанай грамадзянскай 

партыі, часам дапамагаю ім 
парадамі альбо ўдзельнічаю 
ў нейкіх мерапрыемствах, 
калі запрашаюць. А ўвогуле, 
здароўе мне ўжо не дазваляе 
актыўна працаваць у гэтым 
накірунку. Ды, шчыра 
кажучы, у Беларусі сёння і 
наогул няма палітыкі. Яна 
магчыма ў канкурэнтным 
палітычным асяродку, а 
гэтага нават на гарызонце 
не бачна. Апошні мой 
турэмны вопыт паказаў, што 
аб цывілізіванай палітычнай 
канкурэнцыі не можа быць 
і размовы. Тады які сэнс 
браць у гэтым удзел?..

Алесь СІВЫ. 

жИТЕЙСКАЯ ТЕМА

Семейные праздники

З НАТуРы

Бярозкі мілае святло…
Серафіма Дарафееўна добра 

помніць: калі яны ўсяліліся ў гэты 
дом, кволы стволік бярозкі быў 
амаль роўны з ёю. Серафіма жыла 
– і побач непрыкметна падрастала 
дрэўца. Ды вось, як кажуць, не паспе-
ла азірнуцца, а, лічы, большая частка 
жыцця пражыта. Адпрацавала шмат 
гадоў у бліжэйшай школе (цяпер 
яна называецца гімназіяй), вучыла 
дзетак прыродазнаўчым навукам. 
А беластволае дрэўца ўвабралася ў 
сілу і зашумела лісцем ужо насу-
праць вокан верхніх паверхаў дома.

Аднойчы сусед зверху дацёг-
ся да мясцовага жылупраўлення і 
запатрабаваў:

– Спілуйце дрэва. З майго акна 
далягляд засланяецца…

І вось у іхнім двары з’явіліся два 
дзецюкі з бензапілой… 

Серафіма рашуча заступілася:
– Ці ж можна, людцы, зразаць 

такую прыгажосць? Падумайце: 
колькі трэба гадоў, каб вымахала 

такое дрэва! Я вунь ужо на пенсію 
пайшла, а расла – паверце – разам з 
гэтай бярозай.

Мужчыны нерашуча пераступалі 
з нагі на нагу і, задраўшы галовы, 
глядзелі ўверх: там з адчыненага 
акна сачыў за імі мужчына з няголе-
ным шчаціністым тварам.

– Не дам спілоўваць! – рашуча 
прамовіла Серафіма. – Што хочаце 
рабіце – не дапушчу беззаконня!

– А і праўда, – пачухаў патыліцу 
старэйшы з рабочых, – навошта нам 
лезці ў іхнія разборкі? Няхай самі 
вырашаюць з гэтай бярозай.

З таго дня Дарафееўна пачала, 
як яна сама казала, “акультурваць” 
двор ля дома. Паблізу бярозы (калі 
вясною бялілі ствалы бліжэйшых 
клёнаў і каштанаў, яе не краналі) 
жанчына высадзіла ва ўскапаную ёю 
зямлю цыбуліны цюльпанаў.

Мінаў час. Пупышкі на дрэ-
вах набухлі, а на сонечных угрэ-
вах дзе-нідзе ўжо з’явіліся кволыя 

лісточкі. А на кветніку, які зрабіла 
Дарафееўна, расцвілі цюльпаны, 
потым – касачы, белыя рамонкі…

– Вось бы раздабыць дзе камянёў 
ды акуратна абкласці кветнічак... – 
аднойчы ўслых падумала яна.

– Гэ! – усміхнуўся вусаты муж-
чына, што жыў у іхнім пад’ездзе 
і, як ведала Серафіма, працаваў 
дальнабойшчыкам. – Будзе вам, 
Дарафееўна, і каменне, і нават фар-
бы раздабуду.

Яна ўжо і забылася на тую раз-
мову, як аднойчы, калі корпалася 
над сваімі кветкамі, сусед вываліў з 
мяшка цэлую гару камянёў.

– Во, цэлая крушня! – разгладзіў 
ён вусы. – Вёз аж з Полаччыны, 
куды па справах ездзіў. Так што, 
Дарафееўна, слова сваё стрымаў. 
Знаёмы нават каменні паразбіваў, 
каб не папсаваць, як кажуць, пры-
гажосць.

– Дзякуй, даражэнькі! – узрада-
валася жанчына. – Вы, можа, чулі 

калі-небудзь песню пра бярозку?
– Не памятаю... А што?
– То паслухайце. У мяне, праўда, 

голас не асабліва… Ды паспрабую 
праспяваць.

І яна зацягнула:
Расце бярозка за акном,
З якога мне адкрыўся свет…
І яшчэ далей:
…А я пачую шум лясоў:
Шляхі ў дзяцінства замяло.
І бачу сон з найлепшых сноў:

Бярозкі мілае святло…
– А і праўда, – паківаў галавою 

шафёр, – ад бярозага ствала быццам 
сыходзіць тое ціхае святло. 

Ён узняў галаву – быццам 
павітаўся са старой бярозай ля 
пад’езда:

– А чаго ж, няхай расце і шуміць 
лісцейкам. Радуе і нас, і дзяцей, і 
ўнукаў нашых…

Міхась ДАНІЛЕНКА.
Гомель.
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Сярэдняя пенсія –  
799,8 рубля

Чытаючы матэрыялы ў “Народнай Волі” за 21 красавіка, 
звярнуў увагу на словы намесніка старшыні Хойніцкага 
райвыканкама Жанны Чарняўскай, якая падчас сустрэчы 
з журналістамі сказала: “Пенсіянеры-ліквідатары ў нас 
атрымліваюць пенсіі па 900 рублёў”. Удакладніце, калі 
ласка, у чыноўніцы, што гэта за людзі, якія бралі ўдзел у 

ліквідацыі наступстваў катастрофы на Чарнобыльскай 
АЭС, і ці сапраўды памер іх пенсіі дасягае 900 рублёў? 
Колькі такіх чалавек у Хойніцкім раёне, на якіх пасадах 
яны працавалі перад выхадам на заслужаны адпачынак?

Казімір ВАСІЛЬЧУК.
г.Слуцк.

– Так, я не памылілася, 
пенсіі сапраўды вялікія. Але ж 
гэта ліквідатары наступстваў 
чарнобыльскай аварыі! – 
датэлефанаваліся мы да Жанны 
Мікалаеўны Чарняўскай. – 
Многія з іх інваліды, і ў тых, 
хто атрымаў інваліднасць, 
пенсія можа быць і 700 рублёў, 
і 800, ёсць тыя, хто і больш 
за тысячу атрымлівае. Калі 
ліквідатары без інваліднасці – 
пенсія некалькі меншая, рублёў 
500–600.

Сёння ў Хойніцкім раё-
не пражываюць каля 6 тысяч 
пенсіянераў, з іх амаль кожны 
трэці – 1735 – гэта ліквідатары. 
430 маюць групу інваліднасці 

па ЧАЭС, іх сярэдняя пенсія 
складае 799,8 рубля. А самая 
вялікая – 1100. Не мае 
асаблівага значэння, дзе ўсе 
гэтыя пенсіянеры працавалі да 
і пасля аварыі, пры налічэнні 
дапамогі перш-наперш 
улічваецца група інваліднасці. 
Што, напэўна, правільна, 
ім патрэбна рэабілітацыя, 
лекі, добрае харчаванне... 
Вядома, назваць нават тых, 
у каго высокія пенсіі, я не 
маю права – гэта інфармацыя 
канфідэнцыяльная. Чалавеку 
можа не спадабацца, што 
я пра яго расказваю на ўсю 
краіну. А агульная статыстыка 
менавіта такая…

ШТРыХ

У чыноўнікаў больш
Летась былы старшы-

ня Мінскага аблвыканка-
ма Барыс Батура, які быў 
адпраўлены ў адстаўку пасля 
скандалу на “Барысаўдрэве” 
з-за зрыву мадэрнізацыі 
ў лістападзе 2013 года, 
прызнаўся журналістам, 
што атрымлівае пенсію каля 
15 мільёнаў рублёў (новымі 
грашыма 1500). З таго часу 
пенсіі ў краіне былі кры-
ху павялічаны, і сёння ў 
Батуры пенсіённая дапамога, 
напэўна, большая. 

“Дзякуючы Лукашэнку 
далі пенсію з пасады вышэй-
шай службовай асобы”, 
– тлумачыў тады былы 
чыноўнік. Батура меў на 
ўвазе ўказ А.Лукашэнкі ад 
2006 года «Аб штомесячным 
грашовым утрыманні асоб-
ных катэгорый дзяржаўных 
служачых». У свой час 
гэты дакумент, як ананса-
валася, быў прыняты «ў 
мэтах забеспячэння асоб-
ных катэгорый дзяржаўных 
служачых штомесячным 

грашовым утрыманнем» 
і ўстанаўліваў нядрэнныя 
пенсіі для былых дэпутатаў, 
міністраў, кіраўнікоў аблас-
цей, дыпламатаў, старшыні 
Цэнтрвыбаркама. 

І сёння да пенсій 
чыноўнікаў не могуць дацяг-
нуцца нават пенсіі інвалідаў-
ліквідатараў. Хаця аднаго 
такога чалавека, які, можна 
сказаць, атрымлівае пенсію 
памерам з чыноўніцкую, мы 
ведаем. 

З пЕРШыХ ВуСНАЎ

Ванда КУрЛоВіЧ:

«Жыццё мужа –  
гэта барацьба  
з хваробамі»

У канцы 1990-х «Народная 
Воля» распавядала пра лёс 
ліквідатара, які атрымліваў 
самую вялікую пенсію ў 
Беларусі, – Аляксандра 
Курловіча з пасёлка Гатава 
Мінскага раёна. Яго пенсія 
тады па курсе Нацбанка скла-
дала тысячу долараў ЗША. 

У 1986 годзе Аляксандра 
паслалі на ЧАЭС літаральна 
ў першыя дні пасля аварыі, 
чатыры месяцы ён быў сярод 
тых, хто будаваў саркафаг над 
4-м рэактарам.

Сёння мы вырашылі адшу-
каць Аляксандра Ціханавіча 
Курловіча. На шчасце, ён 
жывы, але нездаровы.

– З 1990 года Аляксандр 
інвалід, на нерабочай групе. 
Цалкам страціў працаздоль-
насць ужо праз чатыры гады 
пасля аварыі, у яго медыцын-
скай карце пазначаны дыягназ 
«вострая прамянёвая хваро-
ба». Сёння ў яго няма ніводнага 
здаровага органа, – уздыхае 
жонка Аляксандра Ціханавіча 
Ванда Уладзіміраўна. І 
пералічвае хваробы мужа: 
цукровы дыябет, цыроз 
печані, эмфізема лёгкіх – уся-
го ў эпікрызе больш за дзя-
сятак розных захворванняў. 
За некалькі апошніх гадоў 
Аляксандр Ціханавіч перанёс 

не адну складаную аперацыю. 
Жыццё замкнулася на марш-
руце дом-шпіталь.

Занадта дарагі кошт высо-
кай пенсіі.

“Дзяржава плаціць мне 
зараз 1900 рублёў, – прызнаўся 
Аляксандр Ціханавіч. Але 
адразу ж спахапіўся: – Раптам 
напішаце – і адбяруць?”

– Як гэта адбяруць, калі 
вы такую пенсію заслужылі?

– Калі ў мінулы раз 
«Народная Воля» напісала пра 
маю пенсію, выйшла паста-
нова, згодна з якой, калі не 
памыляюся, максімальная 
пенсія не павінна перавы-
шаць 300 працэнтаў ад сярэд-
няй па краіне. І маю пенсію 
тады  падкарэкціравалі ў бок 
змяншэння. Але ж, вядома, я 
не скарджуся, разумею, што 
пенсія ў тысячу долараў для 
нашай краіны – велізарныя 
грошы. Я нават дзецям, уну-
кам дапамагаю. Мы ж з жон-
кай жывём сціпла... Калі б не 
Ванда – я б ужо і не жыў, 
напэўна. Яна памочнік ва 
ўсім, мой анёл-ахоўнік. Але ж, 
думаю, пенсію я заслужыў.

Аляксандр Курловіч трапіў 
у Чарнобыль з Казахстана. 
У саюзнай рэспубліцы 
тады жыла сям’я беларусаў, 
Аляксандр Ціханавіч працаваў 

дальнабойшчыкам і меў небла-
гі заробак. За чатыры месяцы, 
што адпрацаваў у Чарнобылі, 
таксама аддзякавалі шчо-
дра: калі вярнуўся ў 
Казахстан, выплацілі зарпла-
ту ў пяціразовым памеры. 
Аляксандр Ціханавіч кажа, 
што за тыя грошы мог адразу 
купіць новую кватэру альбо 
чатыры новыя машыны.

– Але пра наступствы 
тады ніхто нічога не казаў, 
– у размову зноў уключа-
ецца Ванда Уладзіміраўна. 
– Далі толькі даведку, што 
ён атрымаў дозу апрамянен-
ня 192 БЭР. А потым Саша 
“пасыпаўся”: стаў часта 
губляць прытомнасць, ногі 
аднімаліся, літаральна праз 
паўгода выпалі ўсе зубы. 
Аказваецца, ёсць такая хва-
роба – прамянёвы карыес. Калі 
б я ведала, як жыць прыйдзец-
ца, не пусціла б мужа тады 
ў камандзіроўку. Адзін яго 
калега, дарэчы, не паехаў, яго 
судзілі. Ну і  што: адседзеў 
тэрмін і здаровы застаўся. 

Ванда Уладзіміраўна кажа, 
што ўсе гады пасля Чарнобыля 
жыццё мужа – гэта барацьба 
з хваробамі. У жніўні 2016-га  
ён трапіў у рэанімацыю, 
гемаглабін упаў ніжэй 
усялякіх нормаў, Аляксандру 

Ціханавічу некалькі разоў 
пералівалі кроў. 

– Пасля бальніцы 
мог толькі на калясцы 
перасоўвацца, – распавядае 
Ванда Уладзіміраўна. – Хадзіць 
вучыла цэлы месяц. Але 
хадзіць на далёкую адлегласць 
ён усё роўна не можа: спіна 
баліць, ногі аднімаюцца, зады-
хаецца. А нядаўна яшчэ і аглух, 
на адно вуха наогул не чуе... 
На лекі аддаём велізарныя 
сумы. Не хачу нічога дрэн-
нага казаць пра беларускія 
таблеткі, але нам яны не дапа-
магаюць. Купляю мужу амаль 
усе імпартныя – “Дыабетон”, 
“Омнік” і іншыя. На іх ільгота 
не распаўсюджваецца. А веда-
еце, колькі ён прымае лекаў?! 
Па 10 розных таблетак кожны 
дзень раніцай, у абед і ўвечары.

Чаму да гэтага часу жывы? 
Можа, сэрца моцнае. Можа, 
таму, што мы стараемся нічым 
яго не засмучаць. Нядаўна 
вырашыў, што яму трэба 
машына. Гады ідуць, мы ста-
рэем, а ў краму трэба, у аптэ-
ку, у бальніцу. Забраў усё, 
што назапасілі на пахаванне, 
і купіў на рынку машыну, на 
мяне аформіў. Але ж ён хоць 
і вадзіцель па прафесіі, а за 
руль не адразу сеў. Пайшоў па 
меддаведку. Вядома ж, не далі, 

у яго адных неўралагічных 
захворванняў цэлы букет. Але 
ж у Сашы такі характар: ніколі 
не адступаць. І дамогся. Далі 
даведку на год. Цяпер вось 
можам кудысьці выехаць на 
ўласным транспарце…

– Акрамя высокай 
пенсіі дзяржава яшчэ неяк 
удзельнічае ў вашым жыцці? 
льготы засталіся? – звяртаю-
ся да Аляксандра Ціханавіча.

– Кожны год у шпіталь 
ветэранаў у Бараўляны пуцёўку 
даюць, – усміхаецца ён. – Ванда 
дамагаецца, каб асобны пакой 
з выгодамі, я ж толькі з ёй магу 
ехаць, без суправаджэння не 
спраўлюся. На 30-ю гадавіну 
Чарнобыля на тэлебачан-
не запрашалі, машыну нават 
за мной прыслалі... У гэтым 
годзе прасілі выступіць перад 
дзецьмі ў мясцовай бібліятэцы, 
але як глухому выступаць?

– 26 красавіка Саша 
апрануў касцюм, прышпіліў 
свае два медалі, успомніў, 
як працавалі на ЧАЭС, што 
прыйшлося перажыць... – 
дадае Ванда Уладзіміраўна. – 
А потым вырашыў паехаць на 
пошту. Але рукі слабыя, медалі 
прышпіліў дрэнна і адну 
згубіў. Якое гэта было гора! 
Амаль увесь дзень плакаў...

Марыя ЭЙСМАНТ.

пыТАННЕ–АдКАЗ

5 гадоў калоніі і пазбаўлены звання «маёр міліцыі»
Незалежныя СМІ расказалі пра тое, 

што супрацоўнікі Крычаўскага РАУС 
напісалі калектыўны зварот кіраўніку 
МУС Ігару Шуневічу, дзе паведамілі 
пра неправамерныя паводзіны свай-
го кіраўніцтва, у тым ліку скардзіліся, 
што начальнік міліцыі і яго намеснік 
патрабуюць ад падначаленых дзяліцца 
прэміямі. Афіцыйная праверка, паведам-
лялася, знайшла парушэнні ў дзеяннях 
кіраўніцтва Крычаўскага РАУС, але да 
дысцыплінарнай адказнасці прыцягнуты 
і начальнікі, і тыя, хто на іх скардзіўся.

А вось не так даўно “Народная Воля” 
пісала пра судовы працэс  над іншым 
начальнікам-міліцыянерам – былым 
кіраўніком службы ДАІ Вілейскага раё-
на Віталіем Навойчыкам. Яго так-
сама абвінавачвалі ў тым, што ён 
аддаваў сваім падначаленым непра-
вамерныя распараджэнні. Напрыклад, 
даваў указанні не прыцягваць да 
адміністрацыйнай адказнасці за пару-
шэнне правілаў ад дарожнага руху сваіх 
знаёмых. Ці вынесены прысуд Навойчыку?

І.КОВАЛЬ.  
Мінск

Так, прысуд ужо вынесены. 
Былы начальнік раённай ДАІ, 
36-гадовы  Віталь Навойчык 
атрымаў пакаранне ў выглядзе 5 
гадоў пазбаўлення волі ў калоніі 
ўзмоцненага рэжыму. І можна 
меркаваць, што гэта не жорсткі 
прысуд: пракурор настойваў на 
васьмі гадах пазбаўлення волі для 
Навойчыка. Рашэннем суда таксама 
канфіскавана палова яго маёмасці, 

былому кіраўніку раённага ДАІ 
забаронена займацца дзейнасцю, 
звязанай з выкананнем функцый 
прадстаўніка ўлады. Акрамя таго, 
ён пазбаўлены спецыяльнага зван-
ня «маёр міліцыі». 

А справа Навойчыка сапраўды 
была гучная. Судовы працэс 
доўжыўся са снежня мінулага года, а 
затрымалі начальніка ДАІ ў сакавіку 
2016 года, і ўвесь час, пакуль ішло 

следства і суд, ён утрымліваўся ў 
СІЗа. Навойчык абвінавачваўся па 
чатырох артыкулах Крымінальнага 
кодэкса Беларусі. У судзе пра-
курор зачытваў абвінавачанне 
амаль гадзіну! Віталь Навойчык не 
прызнаў сваёй віны ні па адным 
з прад’яўленых яму пунктаў 
абвінавачання, але тым не менш 
аказаўся за кратамі.

Вольга ГРЫНЯВІЦКАЯ.

Мы пРА ГЭТА пІСАЛІ

У Лагойску можа з’явіцца вуліца  
Ніла Гілевіча

Мінскі абласны Савет дэпутатаў яшчэ раз вярнуўся да пытання ўшанавання 
памяці народнага паэта Беларусі Ніла Гілевіча. Старшыня Мінаблсавета 

 Іван Ліпніцкі настойліва рэкамендаваў Лагойскаму раённаму Савету дэпутатаў і 
Лагойскаму райвыканкаму прыслухоўвацца да меркаванняў грамадзян, якія 

хочуць бачыць на Лагойшчыне вуліцу і бібліятэку, якія насілі б імя Ніла Гілевіча.

Нагадаем, што ў чэрвені 
2016 года беларус Сяргей Бахун 
звярнуўся ў Лагойскі раённы 
Савет дэпутатаў з прапановай 
ушанаваць памяць народнага 
паэта Беларусі Ніла Гілевіча, 
які нарадзіўся ў тутэйшай вёс-
цы Слабада. Спачатку Сяргей 
Бахун (на здымку з дзіцем) 
атрымаў нібыта станоўчы 
адказ ад мясцовых чыноўнікаў: 
маўляў, ваша прапанова была 
разгледжана на сесіі райсавета 
дэпутатаў і прынята рашэнне 
вынесці дадзенае пытанне на 
грамадскае абмеркаванне. Але 
пасля гэтага – цішыня. Праз 
паўгода высветлілася, што ў 
лагойскіх чыноўнікаў не знайш-
лося грошай на ўшанаванне 
памяці Ніла Гілевіча, бо “мера-
прыемствы па фарміраванні 
жылой сядзібнай і шматква-
тэрнай забудовы ў раёне завер-
шаны, найменні вулічнай і 
дарожнай сеткі прыведзены ў 
норму”, а перайменаваць ужо 
існуючую вуліцу немагчыма з-за 
адсутнасці фінансавых сродкаў.

“Я не разумею, чаму нельга 
знайсці сродкі на ўшанаванне 
памяці народнага паэта 
Беларусі, – абураўся шчыры 
беларус. – Тым больш што 
гэта не такія і вялікія грошы. 

А калі ў чыноўнікаў сапраўды 
так цяжка з фінансамі, то 
ў гонар народнага паэта мы 
маглі б сабраць сродкі народ-
най талакой”.

Старшыня Мінаблсавета 
Іван Ліпніцкі рэкамендуе мяс-
цовым чыноўнікам “паўторна 
разгледзець пытанне прысва-
ення адной з вуліц Лагойска 

імя Ніла Гілевіча сумесна з 
зацікаўленымі дзяржаўнымі 
органамі з улікам меркавання 
грамадзян”.

“Думаю, вынік будзе! – 
гаворыць Сяргей Бахун. – І 
спадзяюся, што мяне запро-
сяць на чарговыя слуханні па 
гэтым пытанні”.

Марына КОКТЫШ.

пА-ЗА ГуЛьНЁЙ 

«Нафтан» на мяжы 
закрыцця

Сур’ёзныя фінансавыя праблемы ў 
наваполацкага футбольнага клуба захоўваюцца 

ўжо не першы месяц.

Акрамя матэрыяльных 
цяжкасцяў у каманды не 
ўсё гладка і з паказчыкамі: 
у гэтым сезоне на рахун-
ку «Нафтана» ніводнага 
мяча. Матч з «Крумкачамі» 
скончыўся паразай. Але 
вастрэй за ўсё на сённяшні 
дзень стаіць пытанне 
фінансавання: у клуба 
захоўваюцца даўгі перад 
гульцамі, сродкаў не хапае 
нават на бытавыя патрэбы 
каманды.

Вядома, што нафта-
перапрацоўчы завод 
адмовіўся ў гэтым годзе  
спансіраваць клуб з-за 
фінансавых цяжкасцяў 
на самім прадпрыемстве. 
Некалькі дзён таму з’явілася 
інфармацыя аб магчы-
мым зняцці «Нафтана» з 
чэмпіянату Беларусі, бо ў 
каманды не хапае сродкаў 

нават на аплату дарожных 
выдаткаў для гульняў у 
іншых гарадах.

Пакуль далейшы ўдзел 
«Нафтана» ў чэмпіянаце і 
захаванне клуба пад пытан-
нем.

– Самі знаходзімся ў 
чаканні, пакуль нічога кан-
крэтнага не магу сказаць, 
– адказаў «Народнай Волі» 
галоўны трэнер каман-
ды Алег Сідарэнкаў. – Але 
днямі сітуацыя павінна 
праясніцца, бо чакаць 
далей ужо няма куды. 
Магу сказаць, што ў клубе 
захоўваецца рабочая атмас-
фера. Людзі тут сабраны, 
каб гуляць у футбол, калі 
пачнём цэлымі днямі думаць 
аб гэтых цяжкасцях, то 
нічога не будзе. 

Раман ВАСІЛЬЕЎ.
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nvonlineinfo@gmail.com  http://www.nv-online.info 

ЭКСТРЭМАЛьНы СпОРТ

Усадьба

дЕЛИМСЯ ОпыТОМ

Падпісныя індэксы:

ЗНАЕТЕ ЛИ Вы, ЧТО…

уЧЕНыЕ РЕКОМЕНдуЮТ

Раздел ведет агроном Федор ВЕРАВОЙША.

Если у вас нет весов
В одном ведре емкостью 10 литров содержится, кг:

конского навоза свежего    8
конского навоза на подстилке из опилок  5
коровьего навоза свежего    9
птичьего помета     5
перегноя     8
сухого торфа     5
дерновой земли     12
старой парниковой или компостной земли  10
древесной золы     5

В одном граненом стакане содержится, г:
аммиачной селитры, сернокислого аммония  160–180
суперфосфата     185–215
фосфоритной муки    310–360
хлористого калия     185–190
сернокислого калия    260
древесной золы     90–120
удобрительной смеси (плодово-ягодной, овощной и др.) 180–200

В одном спичечном коробке емкостью 20 см 
куб. содержится минеральных удобрений, г:

аммиачной селитры    17
сульфата аммония    17
мочевины     15
кальциевой селитры    18
натриевой селитры    22
суперфосфата порошковидного   24
суперфосфата гранулированного   22
фосфоритной муки    34
хлористого калия     18
калийной соли     20
сернокислого калия    25
калимагнезии     20
калийной селитры    25
удобрительной смеси (плодово-ягодной, овощной) 20
древесной золы     10
извести-пушенки     12

Основные работы в мае
* Сейте редис, укроп, салат, шпинат.
* Малину подвяжите к шпалере, хорошо полейте и замульчи-

руйте почву под кустами мхом.
* Рано утром собирайте и уничтожайте крестоцветную блошку 

с овощных культур, долгоносика – с земляники, черно-серого жука 
с хоботком – с малины.

* Подкормите рассаду томатов, перца, баклажанов, физалиса.
* Навесьте на стволы яблонь ловчие пояса из гофрированной 

бумаги или картона, смоченные в растворе хлорофоса или кероси-
на (10 граммов на 1 литр воды).

* Перед раскрытием бутонов на деревьях сделайте опрыскива-
ние против вредителей настоем из одуванчика или настоем сбро-
женных сорняков.

* Если почва прогрелась до 10 градусов (в это время цветет 
черемуха) – высаживайте картофель.

* Посейте в грунт семена поздних однолетних цветов.
* Сделайте первое прореживание и первую подкормку овощей.
* Для предотвращения опадания цветков и завязей из-за замо-

розков опрыскайте сад препаратом «Завязь» по бутонам и цветам.

У меня земляника  
всегда чистая

Для предохранения ягод зем-
ляники садоводы обычно укры-
вают землю соломой, мхом, мяки-
ной. Испытав все эти материалы 
в течение многих лет, я оконча-
тельно остановился на перегное 
как на выгоднейшем во всех 
отношениях материале. Солома в 
качестве материала для покрытия 
грядок с земляникой неудобна в 
том отношении, что, во-первых, 
легко сдувается с грядок ветром, 
во-вторых, долго не разлагается 
и смешивать ее с верхним сло-
ем почвы при мотыжении почти 
невозможно, особенно если соло-
ма нарублена длинно. Ввиду этого 
советую осенью солому убирать 
с грядок, чтобы не затруднять 
мотыжение.

Если вместо соломы для 
покрытия грядок применять 
мякину, как советую некоторые, 
мякина будет сдуваться с гря-
док еще легче, чем солома; яго-
ды не только будут защищены от 
загрязнения, но, напротив, будут 
наполовину совершенно испор-
чены: мякина чрезвычайно легко 
пристает к ягодам, и отделить ее 

– большая задача.
Мох еще менее пригоден для 

указанной цели: он также лег-
ко разносится ветром, но, самое 
главное, его необходимо осенью 
убирать с грядок так же, как и 
солому.

Перегной – лучший материал 
для покрытия грядок, класть его 
нужно ранней весной, как только 
будет проведена первая очистка 
грядок и почва взрыхлена. Вполне 
достаточно 5–10-сантиметрового 
слоя перегноя, причем выклады-
вается вся поверхность грядки, 
около кустов земляники перегной 
кладется так, чтобы он не касался 
самого центра куста, иначе рас-
тение может подопреть.

Применяя перегной для 
покрытия земляничных гря-
док, мы достигаем следующих 
результатов: 1) почва затеняется, 
и влага, выпавшая в виде дождя 
или доставленная в виде полива, 
сохраняется гораздо дольше, что 
для получения крупных ягод име-
ет громадное значение; 2) пита-
тельные вещества, содержащиеся 
в перегное, с водой попадают в 
почву и быстро используются рас-
тением; 3) ко времени поспевания 
ягод почва оказывается покрытой 
чистой соломой, и ягоды полу-
чаются совершенно чистыми; 4) 
полуистлевшая солома осенью 
легко смешивается с верхним сло-
ем почвы и, быстро разлагаясь, 
служит для питания растений.

иосиф ЗАХАРЕВиЧ.
Воложинский район.

Не сажайте 
 рядом лук и фасоль

Всегда ли полезны смешанные посадки тех или иных культур? 
Некоторые дачники говорят, что никакого эффекта от таких 
посадок нет.

Вероника ЗАЛЕССКАЯ.
г.барановичи.

Смешанные посадки реко-
мендуются лишь в том случае, 
когда известно, что данные 
культуры связаны друг с другом 
отношениями взаимопомощи и 
взаимозащиты. Если же сажать 
вслепую, то случайно можно 
посадить рядом растения, угне-
тающие друг друга, в результа-
те чего они будут плохо расти, 
болеть и усиленно поражаться 
вредителями. Отрицательное 
влияние наблюдается, когда 
рядом растут лук и укроп, лук и 
фасоль или горох, лук и кочан-
ная или цветная капуста, мор-
ковь и свекла, морковь и укроп.

При удачном сочетании 
смешанные посадки имеют пре-
имущество перед раздельными. 
Огородные культуры образу-
ют и выделяют через листья 
и корни различные вещества. 
Продуцируемые данным видом 
овощей вещества, летучие 

и содержащиеся в корневых 
выделениях, могут маскировать 
растущую рядом культуру и 
отпугивать ее вредителей.

При совместных посадках 
корневого или черешкового 
сельдерея с ранней цветной или 
ранней белокочанной капустой 
резко снижается поражаемость 
капусты листогрызущими вре-
дителями. Полной защиты 
капусты от весенней капустной 
мухи не достигается.

Наиболее ярко проявляет-
ся эффект взаимной защиты 
от вредителей при выращива-
нии на одной грядке морко-
ви и лука, каждой культуры в 
отдельном рядке. Достигается 
практически полная защита 
моркови и лука от опасных вре-
дителей – морковной и луковой 
мух, неизменно поражающих 
эти культуры в раздельных 
посадках.

Общие правила защиты 
растений от болезней

1.Приобретайте сорта, устой-
чивые к болезням. При этом при-
нимайте во внимание те болезни, 
которые распространены в вашем 
районе. Кроме того, рекомендует-
ся выращивать районированные 
сорта, приспособленные к услови-
ям вашего района.

2.Приобретайте здоровые 
семена, так как часто инфекция 
передается с зараженными семена-
ми. Но поскольку вы не уверены, 
что вам продадут здоровые семе-
на, то старайтесь по возможности 
использовать свои собственные 
семена. Это надежнее и дешевле. 
Покупные семена перед посевом 
следует подвергать дезинфекции 
в растворе марганцовокислого 
калия (10 г/л). Затем промойте и 
просушите их. В качестве дезин-
фицирующего средства для семян 
может служить и настой золы.

3.Создавайте благоприятные 
условия для усиления активно-
сти почвенных микроорганизмов. 
Главное – это высокое содержа-
ние гумуса и комковатая структу-
ра почвы, которые обеспечивают 
хорошую аэрацию и благоприят-
ный водный режим.

4.Соблюдайте сроки посадки, 
рекомендованные наукой. Это 
поможет вам получить урожай 
до распространения болезни, ког-

да наносимый ею вред достигает 
критического уровня.

5.Будьте осторожны с поли-
вом. Старайтесь поливать под 
корень, чтобы не увлажнять 
листву. Лучше хороший полив 
раз в несколько дней, чем еже-
дневное опрыскивание листьев из 
лейки. Для предотвращения раз-
вития болезней особенно важно, 
чтобы листья успевали высохнуть 
до наступления ночи. Поэтому 
полив лучше проводить утром.

6.В конце сезона очищайте сад 
от остатков растений, используя 
их для компостирования. Ботву, 
зараженную фитофторой, лучше 
сжечь. Собирайте опавшую листву 
и вносите ее в компостную кучу.

7.Соблюдайте правила севоо-
борота.

8.Не применяйте фунгициды 
– химические препараты. Такие 
препараты обладают неблагопри-
ятными побочными действиями 
и поэтому допускаются только в 
крайних случаях. Это относится 
к медьсодержащим соединениям.

9.Если какая-либо культура 
часто болеет и требует постоян-
ного применения экстренных мер 
защиты – значит, она не подходит 
к условиям вашего сада и луч-
ше от нее отказаться. Чем меньше 
опрыскиваний, тем лучше.

ЭТО пОЛЕЗНО ЗНАТь

Если береза раньше оль-
хи, клена и тополя листья 

распустит, то лето будет сухое и 
солнечное, а если наоборот, то 
мокрое и холодное.

Дым идет вверх – к 
заморозку.

Если зацвела красная 
рябина, то наступит про-

должительное тепло и замороз-
ков больше не будет.

Регулярно кукует 
кукушка – заморозки пре-

кратятся.

Если днем пасмурная, 
ветреная погода, а к вечеру 

утихает ветер, улучшается види-
мость, то заморозки будут.

На небе тучи, а цвет-
ки одуванчика открыты – 

дождя не будет.
Если стоит солнечная 

погода, а цветки одуванчика 
закрыты – будет дождь.

Папоротник загибает 
листья вверх – назавтра жди 

дождя, если вниз – солнечной 
погоды.

Народные приметы погоды

Марына ДАМАНЦЭВіЧ:
«Ёсць здароўе –  

чаму б і не прабегчы 
паўсотню кіламетраў?»

Вядомая беларуская марафонка распавяла “Народнай Волі”  
пра тое, чаму для яе марафон як наркотык.

Днямі выхаванка прафсаюзнай 
с п о р т ш кол ы  М а р ы н а 
ДАМАНЦЭВІЧ  выйграла 
ультрамарафон “Два акіяны” 
працягласцю 56 кіламетраў! 
Спаборніцтвы праходзілі ў 
паўднёваафрыканскім Кейптауне. 
Траса перасякала паўвостраў, што 
падзяляе Індыйскі і Атлантычны 
акіяны, новапалачанка пераадолела 
яе за 3 гадзіны і 37 хвілін.

–  Вось усе здзіўляюцца: “Як 
гэта наогул можна прабегчы больш 
за паўсотню кіламетраў?” – кажа 
спартсменка. – Але для мяне 56 
кіламетраў – звычайная справа, 
нават не самая вялікая дыстанцыя. 
У звычайным марафоне траса – каля 
42 кіламетраў, а тут – усяго на 14 
кіламетраў больш. Тым больш што 
да ультрамарафону я спецыяльна 
рыхтавалася амаль тры месяцы.

Але не буду фанабэрыцца 
і казаць, што ў Кейптауне было 
ўсё так лёгка. Сама траса досыць 
складаная. У двух месцах трэба 
было па пяць кіламетраў пад 
гару бегчы, таму пасля таго, 
як ужо прабегла 40 км, браць 
гэтыя вышыні было няпроста. 
Без спецыяльнай падрыхтоўкі 
не кожны і адужыць. Увогуле, у 
нас кажуць так: у традыцыйным 
марафоне сапраўдная барацьба 
пачынаецца пасля 37 кіламетраў, 
на ультраспаборніцтвах – пасля 50 
кіламетраў. Але ж бяжыш і церпіш.

– А як атрымалася, што вы 
паваліліся на старце?

– Я была ў першых шэрагах 
марафонцаў, і, калі пачаўся старт, 
мабыць, нехта падштурхнуў у 
спіну. Можа, і не наўмысна, там 
жа вельмі шмат удзельнікаў. 
Павалілася, падрапала сабе калені 
і локці… Каля хвіліны ляжала 
на асфальце і нават падняцца не 
магла, бо праз мяне скакалі нечыя 
ногі. А некаторыя скакалі і па мне, 
бо ў 6.40 раніцы было яшчэ цёмна 
і мяне проста не заўважалі. Добра, 
што нейкі хлопец за руку выцягнуў, 
дапамог падняцца. Ачомалася і 
пабегла. У цемры нават не ведала, 
на якім месцы знаходжуся – ззаду 
альбо ў лідарах. І толькі на 17-м 
кіламетры нехта крыкнуў мне, што 
я – першая. 

– Мясцовы клімат вам не 
перашкаджаў?

– Нам пашэнціла з надвор’ем. 
Беглі недзе пры плюс 18 градусах, 

а сонца пачало прыпякаць ужо на 
фінішы. Да таго ж і гара хавала 
сонечныя прамяні, таму выступаць 
было досыць камфортна. А вось калі 
б беглі на наступны дзень, то для 
марафонцаў быў бы “падарунак” 
ад нябеснай канцылярыі – сонца 
пякло па поўнай праграме.

– Вы ў нечым абмяжоўваеце 
сябе, калі рыхтуецеся да такіх 
складаных стартаў?

– Уся падрыхтоўка ідзе за 
некалькі месяцаў да спаборніцтваў. 
А за тыдзень да марафону проста 
псіхалагічна настройваеш сябе і 
прытрымліваешся традыцыйнага 
правіла – не есці тлустае. Перад 
стартам звычайна п’еш салодкую 
гарбату, з’ясі кавалачак батона з 
джэмам, банан… Увогуле, для 
вынослівасці арганізму патрэбны 
вугляводы.

Дарэчы, у Кейптауне ўсіх 
спартсменаў паднялі ў тры гадзіны 
ночы. У 3.30 быў сняданак, а сам 
марафон пачаўся ў 6.40 раніцы.

– А падчас марафонскай 
дыстанцыі вас падкормліваюць?

– Так, можна і вады папіць, 
і той жа банан з’есці. Хаця я, як 
прафесіянал, у час спаборніцтваў 
не ем наогул. На трасе ў нас 
ёсць заўсёды ўласныя столікі са 
сваім адмысловым спартыўным 
напіткам, толькі гэта і дазваляю. 
А калі яшчэ выдаткоўваць час на 
тое, каб спыняцца і паесці, то тады 
пра перамогі не варта і марыць. 
Я ж за тысячы кіламетраў не есці 
ляцела. Безумоўна, калі ў марафоне 
ўдзельнічае аматар, то яму ўсё 
роўна, якім ён прыбяжыць на фініш. 
Можа нават спыніцца, добра паесці 
і сказаць арганізатарам “дзякуй” і 
“да пабачэння”. Паеў нармальна – 
ужо не дарэмна выйшаў на старт. А 
ў прафесіяналаў свае правілы.

– Вы беглі 56 кіламетраў 
больш за тры з паловай гадзіны. 
За гэты час можна і пра жыццё 
падумаць…

– Шчыра кажучы, калі бегла, то 
ўсё думала: “Як там мая 9-гадовая 
дачка ў Наваполацку, якая маму 
ўжо тры месяцы не бачыла?” 
Увогуле, усе думкі звычайна 
пра дыстанцыю, кіламетры, 
сапернікаў… А калі на фініш 
прыбягаеш, то здараецца, што і не 
ўспомніш, што там у галаву лезла 
падчас дыстанцыі.

– Можа, і дачка пасля 

матуліных перамог таксама 
падасца ў марафон?

– Не думаю, але сям’я ў нас 
і так спартыўная. Тата  займаўся 
гандболам, ён ростам больш 
за 2 метры. І паколькі па гэтых 
паказчыках дачка пайшла ў яго, 
то яна вырашыла  займацца 
валейболам.

– Марына, але для жанчыны 
марафон, напэўна, даволі 
складаны від спорту. Ці гэта 
меркаванне дылетанта?

– Ведаеце, калі прафесійна 
займаешся, то нічога складанага 
няма. Што тычыцца фізічных 
нагрузак, то да ўсяго ж 
прызвычайваешся. І ўжо жыць без 
гэтага не можаш. Марафон – гэта як 
наркотык. Нават “ламае” арганізм, 
калі перастаеш трэніравацца. А 
пабегаеш – і настрой з’яўляецца, і 
радасць у вачах.

– Марафон – гэта ваша 
прафесія? Зарабляеце на гэтым?

– Афіцыйна я працую 
трэнерам па лёгкай атлетыцы 
ў прафсаюзнай спартыўнай 
школе, але, напрыклад, той жа 
ультрамарафон “Два акіяны”– гэта 
камерцыйнае спаборніцтва. За 
перамогу арганізатары плацяць 
18 тысяч долараў, хаця з гэтага 
даводзіцца яшчэ заплаціць 
падатак. У Паўднёва-Афрыканскай 
Рэспубліцы ён складае 30 
працэнтаў ад прэміяльных. А 
ўвогуле, ёсць розныя старты, 
розныя прызавыя… Да таго ж усё 
залежыць ад таго, як выступіш.

– З такімі здольнасцямі 
вам у родным горадзе 
гарадскім транспартам можна 
і не карыстацца. Колькі таго 
Наваполацка ў шырыню…

– А я транспартам практычна 
і не карыстаюся. У Полацк магу 
збегаць, а ў магазін альбо ў 
іншае месца стараюся ездзіць на 
веласіпедзе.

– Пакуль “завязваць” з 
марафонам не збіраецеся?

– Прафесійныя марафонцы 
бегаюць дыстанцыі і ў 40-гадовым 
узросце і ў больш сталым. Я ведаю 
некаторых спартсменак, якія ўжо 
бабулямі сталі, а ўсё працягваюць 
выступаць на спаборніцтвах. Усё 
залежыць ад таго, як здароўе 
дазваляе. Ёсць здароўе – чаму б і не 
прабегчы 56 кіламетраў?

Алесь СІВЫ. 

Падпісацца на «Народную Волю» можна ў любы дзень  
у любым паштовым аддзяленні  

ці ў спецыялізаваных пунктах «Белсаюздруку».
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